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معاون هماهنگی برنامه، بودجه و نظارت ســازمان 
برنامه و بودجه کشــور، ضمن تشــریح مهم ترین 
ویژگی ها و رویکردهای لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ 
از تداوم پرداخت یارانه نقدی و کالابرگ الکترونیک 
به گروه های مشــمول، یارانه دارو، شــیر خشک 
و ملزومات مصرفی پزشــکی و یارانــه نان و خرید 

تضمینی گندم در سال آینده خبر داد.
به گزارش ســازمان برنامه و بودجه، »حمید امانی 
همدانی« درباره مهم ترین تفاوت های لایحه بودجه 
۱۴۰۳ نسبت به بودجه های قبل، اظهار کرد: لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۳ اولین لایحه دولت در اجرای 
اصلاحیه ماده ۱۸۲ آیین نامه داخلی مجلس شورای 
اسلامی اســت. لوایح بودجه در ســال های قبل، 
مشــتمل بر مجموعه احکام و جداول و پیوست ها 
بود که به صورت یکجا در ۱۵ آذرماه هر سال توسط 
دولت تقدیم مجلس می شد.وی افزود: اما در اجرای 
اصلاحیه ماده ۱۸۲ آیین نامه داخلی مجلس، امسال 
برای نخستین بار بودجه کل کشور در دو بخش با 
فاصله زمانی تقدیم مجلس شورای اسلامی می شود. 
معاون سازمان برنامه و بودجه در تشریح بخش اول 
لایحه بودجه گفت: بخش اول لایحه بودجه ســال 
۱۴۰۳ مشتمل بر هفت فصل حاوی احکام، سقف 
منابع، سقف درآمد و تراز مالیاتی، سقف واگذاری 
دارایی های سرمایه ای، سقف واگذاری دارایی های 
مالی و منابع هدفمندســازی یارانه ها و مفروضات 
پیش بینی منابع و مصــارف بودجه تقدیم مجلس 
شــده تا طبق زمان بندی و ضوابط تعیین شده در 
اصلاحیه ماده ۱۸۲ آیین نامه داخلی مجلس، مورد 

رسیدگی قرار گیرد.

بهنام صمدی

تداوم پرداخت یارانه نقدی و 
دارو در سال آینده
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 نرخ ارز در بازار غیررسمی که از عصر روز چهارشنبه با جو روانی ایجاد شده به 
دلیل حادثه تلخ تروریســتی کرمان افزایش یافته بود، تنها دو روز دوام داشت و از 
نخستین روز هفته روند نزولی آن آغاز شد. بدین ترتیب همان طور که تجربه تأثیر 
عملیــات طوفان الاقصی در بازار ارز ایران نشــان می داد، افزایش های هیجانی ارز 
کوتاه مدت و موقتی بود و طی روزهای اخیر نیز تکرار شد، چراکه نرخ ارز براساس 
متغیرهای بنیادی و با اشرافی که بازار ساز دارد، از ابتدای سال جاری تاکنون حتی 

در بازار غیررسمی نیز در محدوده مشخصی باقی مانده است.
درحالــی بعد از حادثه تلخ کرمان و برخی تغییرات در فرایند مراودات ارزی با 
کشورهای همسایه، سوداگران ارزی به تکاپو برای التهاب در بازار ارز افتاده بودند 

که روند قیمتی بازارها نشان می دهد تیر سوداگران به سنگ خورده است.
طی روزهای پایانی هفته گذشته و بعد از حادثه تلخ کرمان و شهادت تعدادی از 
هموطنانمان در گلزار شهدای کرمان، برخی از سوداگران و سفته بازان در بازار طلا 
و ارز دســت به کار شدند و سعی کردند طبق روال سنوات قبلی از فضای گل آلود 

به  نفع خودشان ماهی بگیرند.
نوسان قیمتی در بازار ارز هنگام بروز حوادث سیاسی و... امری طبیعی است که 
دوام چندانی ندارد و معمولاً به صورت مقطعی بازار به این حوادث واکنش نشــان 
می دهد اما در این میان گروهی از سوداگران و سفته بازان بازار طلا و ارز سعی دارند 

با تشویش و ایجاد التهاب بیشتر در بازار، نوسان گیری کنند.
قیمت دلار که ما ه ها در کانال ۴9 تا ۵۰ هزار تومان در ثبات بود و نوسان بسیار 
جزئی داشت به واســطه انفجار تروریستی هفته گذشته در کرمان و اعمال برخی 
محدودیت ها در تبادلات ارزی با کشور عراق و همچنین تغییر سیاست بانک مرکزی 
در خصوص پذیرش طلا به عنوان رفع تعهد ارزی با افزایش همراه شــد و تا میانه 

کانال ۵۱ هزار تومان هم بالا رفت. دلال ها و ســوداگران ارزی خیلی تلاش کردند 
این نوسان طولانی شود و دلار به کانال های بالاتری برود، اما با وجود سیاست های 
ارزی بانک مرکزی و ورود بازارساز در بازار ارز به  گواه فعالان ارزی حاضر در بازار، 
جلو افزایش بیشتر قیمت ها در بازار ارز گرفته شده است و از صبح دیروز نیز قیمت ها 
روند نزولی به خود گرفته اند. هم اکنون بار دیگر قیمت دلار به کانال ۵۰هزارتومانی 

بازگشته است و با قیمت ۵۰ هزار و 9۰۰ تومان معامله می شود.
مشاهدات میدانی از بازار ارز نشان می دهد صراف ها و فعالان بازار ارز هم نوسان 
اخیر قیمت ارز را مقطعی و کوتاه مدت می دانند و معتقدند که بانک مرکزی اجازه 
نوسان بیشتر در بازار ارز را نمی دهد. آنها می گویند چندماهی است که بانک مرکزی 

بازار را به خوبی مدیریت کرده است و اجازه رشد نجومی به قیمت دلار نمی دهد.
این موضوعی است که البته مورد تأیید کارشناسان اقتصادی هم هست؛ بسیاری 
از کارشناسان اقتصادی طی دو سه روز گذشته بارها به مردم هشدار داده اند که تحت 
تأثیر نوسانات کاذب قرار نگیرند، چراکه بانک مرکزی جلو رشد قیمت ها را می گیرد 
و آنچه در این مدت باعث افزایش قیمت ها شــده، همان طور که در بالا هم اشــاره 
کردیم، ناشی از اتفاقات سیاسی و اقتصادی است و طبعاً خیلی دوام نخواهد داشت.

تجربه ســال های قبل نشان می دهد که همواره قیمت دلار در ایام پایانی سال 
میلادی به دلیل افزایش تقاضای شرکت ها به خاطر تسویه حساب ها و انجام سفرهای 
خارجی با افزایش محسوس همراه می شد ولی امسال در آبان و آذرماه باوجود افزایش 

تقاضای فصلی ارز، شاهد ثبات نسبی قیمت ها در بازار ارز بودیم.
بنابراین همان طور که مشاهده قیمت های ارز در بازار و روند نزولی دلار طی دیروز 
هم این نکته را تأیید می کند، نباید خیلی نگران افزایش قیمت کوتاه مدت دلار بود، 
چراکه سیاستگذار دیگر مانند سنوات قبل به دلال ها مجال نوسان گیری نمی دهد.

باز هم ریزش قیمت دلارباز هم ریزش قیمت دلار
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باشگاه خبر
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روز گذشــته به مناسبت ســفر رئیس جمهور 
به زنجان، بیش از 7 هزار مســکن در این استان 
به بهره برداری رســید. این واحدها در حوزه های 
مختلف نهضت ملی مســکن در دو سال گذشته 
شروع شده بود که به متقاضیان تحویل داده شد. 
واحدهای نهضت ملی مســکن با شروع عملیات 
اجرایی در دو سال اخیر، اکنون در برخی مناطق 
به مرحله واگذاری رسیده است. مهرداد بذرپاش، 
وزیر راه و شهرســازی در جریان دور دوم ســفر 
استانی دولت سیزدهم به استان زنجان، در حاشیه 
واگذاری هفت هزار و ۱۸۳ واحد مســکونی طرح 
نهضت ملی مســکن در زنجان گفت: دولت عزم 
خود را برای ســاخت یک میلیــون و 9۳۵ هزار 
واحد مســکونی جزم کرده است. این تعداد واحد 
مسکونی قرار است در قالب های مختلف از جمله 
حمایتی، روستایی، بافت فرسوده و نیز زمین های 
روستایی احداث شود. به این ترتیب کشور پس از 
۸ سال رکود، دوباره به تولید مسکن بازگشته است.

وزیر راه و شهرسازی افزود: در دو سال گذشته از 
۲7 هزار واحد مسکن هدفگذاری شده برای استان، 
۲۰ هزار واحد آن در مرحله عملیات ســاخت قرار 

گرفته است.
افتتاح 7 هزار و ۱۸۳ واحد مسکونی در استان 
زنجــان در قالب های مختلف شــامل یک هزار و 
۲۰۰ واحد مسکونی نهضت ملی مسکن در قالب 
زمین هایی 99 ســاله به متقاضیان واگذار شــد. 
در بخش خودمالکــی و بخش خصوصی نیز یک 
هزار و ۲۱۳ واحد مسکونی به مرحله بهره برداری 
رســید. از مجموع این  خانه ها، 77۰ واحد مربوط 
به بخش نوســازی در بافت فرسوده و بازآفرینی 
شهری و چهار هزار واحد مسکونی نیز مربوط به 
بخش روستایی است که روز گذشته به بهره برداری 
رسید. در راستای طرح قانون جوانی جمعیت نیز 
در این طرح برای 7۰۰ متقاضی، زمین رایگان به 
مشمولان قانون جوانی جمعیت در زنجان واگذار 
شــد و همچنین ۱۰ هزار قطعه زمین روستایی 

آماده سازی و واگذار شد.
وزیر راه و شهرســازی با اشاره به اینکه زنجان 
یکی از اســتان های پیشــرو در زمینه ســاخت 
واحدهای مســکونی طرح نهضت ملی مسکن به 
شــمار می رود، ادامه داد: در بازدید از پروژه های 
مسکن استان زنجان، مشاهده کردیم که با همت 

مدیران استان اتفاقات خوبی در حوزه مسکن روی 
داده و پروژه ها در این زمینه از پیشرفت فیزیکی 

خوبی برخوردار است.
 رکورد ۳۰ ساله نوسازی

بخــش مهمی از برنامه نهضت ملی مســکن، 
نوسازی بافت فرسوده و تولید مسکن نوساز در این 
پلاک ها است. در حال حاضر 7۴ هزار هکتار بافت 
فرسوده، ۵9 هزار سکونتگاه غیررسمی و حاشیه ای 
و ۳۲ هزار بافت فرسوده تاریخی در کشور وجود 
دارد. در مجموع ۱9 میلیون نفر ساکن بافت های 
فرسوده شــهری هســتند که معادل ۳۰ درصد 

جمعیت شهری کشور را شامل می شود.
براساس قانون نهضت ملی مسکن، 6۰۰ هزار 
واحــد از ۴ میلیون واحد مســکن در نظر گرفته 
شده در نهضت ملی مسکن، شامل نوسازی بافت 
فرسوده است. به گفته محمد آیینی، در طول دو 
سال گذشته آمار پروژه های در دست ساخت در 
حوزه نوسازی بافت های فرسوده به بیش از ۲۰۰ 
هزار واحد مســکونی رسیده که تولید ۱۸۱ هزار 

واحد از آن مربوط به دولت سیزدهم است.
به گفته وی، امســال رکورد ۳۰ ساله نوسازی 
بافت های فرسوده با اجرای این طرح ها زده خواهد 
شد. وی افزود: عمده بسته های تشویقی شهرسازانه 
معطوف به تشویق تجمیع پلاک ها است، بیشترین 
حمایت های صورت گرفته هم در قالب بلوک سازی 
و تجمیع پلاک ها اســت. آیینی بیان کرد: باید به 
سمت نوســازی محله ای حرکت کنیم چراکه در 
این شرایط ما شاهد بهسازی معابر و ایجاد فضای 
سبز بیشتری در محلات خواهیم بود. او اظهار کرد: 
طبق آمارهای ارائه شــده در اراضی و زمین های 
کوچک نمی شود ســازه مقاوم در برابر زلزله های 
چند ریشتری داشته باشــیم چراکه برای ایجاد 
سازه مقاوم باید سطح مناسبی از اراضی را داشته 
باشیم، بنابراین تجمیع پلاک ها نقش مناسبی در 
افزایش طول معابر و بزرگ تر شــدن معابر جهت 
عبور و مــرور خودروهای امدادی فراهم می کند. 
معاون وزیر راه و شهرســازی بــا اعلام برگزاری 
دهمین آیین بهره برداری از واحدهای نوســازی 
مسکن در بافت های فرسوده در زنجان گفت که با 
احتساب بهره برداری از 77۰ واحد نوسازی مسکن 
در زنجان از ابتدای دولت ســیزدهم تا به امروز، 
۵۵ هزار و 7۱ واحد نوسازی مسکن در بافت های 

فرسوده شهری به بهره برداری می رسد.
۵۰ هزار مسکن محرومان در حال ساخت

در نهضت ملی مســکن، حمایــت از گروه های 
هدف با ارائه خدمات مختلف برای خانه دار شــدن 
این گروه ها، مورد نظر است. بر این اساس مهم ترین 
حمایت دولت برای تأمین مسکن اقشار کم درآمد، نرخ 
سود تسهیلات و کاهش اقساط ماهانه است. در این 
خصوص داود منظور، رئیس سازمان برنامه و بودجه 
کشور گفت: در روزهای اخیر ۲۰۰ میلیارد تومان اعتبار 
جهت تکمیل پروژه های مسکن محرومین تخصیص 
داده شد تا ضمن تلفیق با منابع داخلی و تسهیلات 
بانکی، بخشی از منابع مورد نیاز برای تکمیل ۵۰ هزار 

واحد مسکونی در حال ساخت، تأمین شود.
منظــور کمک به تأمین مســکن محرومین و 
اقشــار کم درآمد را از اولویت های دولت سیزدهم 
عنوان کرد و اظهار داشــت: در ادامه سیاست های 
محرومیت زدایــی دولت ســیزدهم در این مرحله 
۲۰۰۰ میلیارد ریال اعتبار برای تکمیل پروژه های 
مسکن محرومین تحت پوشش کمیته امداد امام 
خمینی)ره( و ســازمان بهزیستی توسط سازمان 
برنامه و بودجه کشور اختصاص یافت. وی با اشاره 
به عزم دولت در حوزه مســکن، افزود: بر اســاس 
تأکیدات ریاســت جمهوری، دستگاه های ذی ربط، 
برنامه ریزی و اقدامات مؤثــری را بویژه در بخش 
تکمیل پروژه های مسکن محرومین در دستور کار 
قرار داده اند و برنامه ریزی خوبی جهت تأمین مسکن 

اقشار ضعیف جامعه صورت پذیرفته است.
معاون رئیس جمهور گفت: حسب اعلام کمیته 
امداد امام خمینی)ره( و سازمان بهزیستی بیش از 
۵۰ هزار واحد مســکونی برای محرومین در حال 

ساخت است.
خــط دوم راه آهن قزوین_ زنجان ســال آینده 

وارد مدار می شود
وزیر راه و شهرسازی در حاشیه بازدید از عملیات 
اجرایی خط دوم راه آهن قزوین_ زنجان در سفر به 
استان زنجان با اشاره به اینکه این پروژه دارای ۸6 
درصد پیشرفت است، گفت: یکی از خطوط اصلی 
شــاهراه های شرقی_ غربی کشــور در امتداد این 

مسیر ریلی است.
مهرداد بذرباش یکی از برنامه های دولت سیزدهم 
را تکمیل کریدور شــرقی_ غربی ریلی کشور و دو 
خطه کردن خطوط با هدف افزایش ظرفیت دانست.

رونق تولید مسکن پس از 8 سال رکود

 بذرپاش با بیان 
اینکه دو خطه 
شدن مسیرهای 
ریلی منجر به 
افزایش 2 برابری 
ظرفیت جابه جایی 
بار و مسافر 
می شود، افزود: 
خط دوم راه آهن 
قزوین_ زنجان 
یکی از محورهای 
پرترافیک از نظر بار 
و مسافر است و نیاز 
به دو خطه شدن 
دارد.

   اقتدار ایران در حوزه های مختلف موجب ناامیدی 
دشمن شده است

دفاع از امنیت مرزهای گســترده جمهوری اســلامی ایران به 
فناوری پیشــرفته پدافند هوایی هواپایه بدون سرنشین مجهز 
شد. روز گذشته در آیینی با حضور فرمانده کل ارتش ده ها فروند 
از پهپادهای کرار مسلح به موشــک مجید به یگان های نیروی 
پدافند هوایی ارتش ملحق شــدند تا در مناطق پدافند هوایی 
مرزهای شمال غرب، غرب، جنوب غرب، جنوب، جنوب شرق و 
شرق کشور به کار گرفته شــوند. به گزارش ایرنا، امیر سرلشکر 
سید عبدالرحیم موسوی در این آیین با بیان اینکه حیات یک 
ملت وابســته به تقویت مؤلفه های قدرت اســت و تجربه ثابت 
کرده که اقتدار ما موجب ناامیدی دشمن می شود، گفت: قوی 
شــدن مؤلفه های مختلفی دارد، اما آنچه به ما نظامیان مربوط 
می شود، قوی تر شدن از لحاظ نظامی و آماده شدن برای مقابله 
با تهدیدات، حفظ و ارتقای آمادگی، بهره گیری از علم و فناوری 
و اقدام انقلابی برای در هم شکستن موانع است و ما برابر تدبیر 
و فرمان رهبر انقلاب، آماده مقابله با ترفندها و تهدیدات سخت 

و نرم دشمن هستیم.
فرمانده کل ارتش سپس با بیان اینکه پهپادهای کرار مجهز به 
موشک بخشــی از توان پدافند هوایی و تقویت دفاع در سراسر 
مرزهای زمینی، دریایی و هوایــی، اصل جدایی ناپذیر از ارتش 
است، تصریح کرد: دشــمنان باید در راهبردها و راه کنش های 
نبردهای هوا به هــوای خود بویژه در بعُــد هواپیماهای بدون 

سرنشین تجدیدنظر قطعی کنند.
برتری های پدافند هواپایه

رهگیر مسلح به موشک مجید تحت عنوان »طرح رسول« حاصل 
همکاری و هم افزایی وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح و 
نیروی پدافند هوایی ارتش اســت که می تواند با هزینه بسیار 
کمتر از هواپیماهای با سرنشین شــکاری، عملیات رهگیری و 

انهدام هواگردهای متخاصم را به انجام رساند.
موشک پدافندی مجید که برای هدف قرار دادن اهداف در طرح 
رسول استفاده شده است به دو صورت حرارتی و تصویری هدف 
را ردگیری و دنبال می کند و یک دســتاورد کاملًا بومی است. 
پهپاد کرار مسلح به موشک مجید در رزمایش پهپادی ارتش در 
مهرماه سال جاری با موفقیت هدف واگذاری را مورد اصابت قرار 
داد.  با الحاق پهپادهای طرح رســول به یگان های پدافندی در 
سطح کشور، بخش عمده ای از عملیات پدافند هواپایه به صورت 
تاکتیکی و در هر موقعیت جغرافیایی و با هزینه بسیار پایین تر 
نسبت به استفاده از هواپیماهای باسرنشــین و با درصد خطر 
کمتر انجام می شود. »طرح رســول« مفهوم جدیدی از پدافند 
هوایی با عنوان پدافنــد هوایی هواپایه بدون سرنشــین را به 
جهانیان معرفی کرد که می تواند نویدبخش روحیه خودباوری، 
اعتماد به نفس، عزت و عزم راسخ ملی برای جوانان و دوستداران 
جمهوری اســلامی ایران در جهت رشــد و بالندگی و ارتقا در 

تمامی عرصه های علم و فناوری باشد.

     مقاومت منطقه ثمره عملی انقلاب اسلامی است
جنایات رژیم صهیونیستی در غزه، از دو ماه فراتر رفته است. در 
شرایطی که برخی دولت های منطقه در انفعال به سر می برند و 
حتی از قطع موقت روابط تجاری خود با صهیونیست ها امتناع 
می ورزند، گروه های محور مقاومت کــه خود را وامدار گفتمان 
انقلاب اسلامی ایران می دانند، از روزهای ابتدایی درگیری ها ، 
در حمایت از مردم فلســطین، وارد جنگ با رژیم صهیونیستی 
شــده اند. حزب الله لبنان، انصارالله یمــن، گروه های مقاومت 
عراقی و... در طول روزها و هفته های اخیــر با انجام عملیات  و 
اقدامات متعدد علیه صهیونیست ها و پایگاه های امریکا به عنوان 
اصلی ترین پشتیبان اسرائیل، حمایت خود از مردم فلسطین را 
در عمل نشان داده اند و در تلاشند تا بالابردن هزینه، آتش بس را 
به رژیم کودک کش تحمیل کنند. صحنه درگیری ها در بحران 
غزه امروز متشــکل از طرف جنایتکار، حامیان جنایت، طرف 
منفعل و جبهه مقاومت به رهبری معنوی جمهوری اســلامی 
ایران است و الا اگر اراده اسلامی برای بایکوت رژیم صهیونیستی 
شکل می گرفت، تعداد شهدای فلسطین به بیش از ۱7 هزار نفر 
نمی رســید. بنابراین در منصفانه ترین حالت، برخی دولت های 
منطقه را می توان جزو طرف منفعــل قلمداد کرد که برخلاف 

توانمندی هایشان، صرفاً به بیانیه خوانی پرداختند.
استقلال سیاسی و جبهه حق و باطل

اما چه روندی طی شد تا امروز در شرایطی که برخی دولت های 
عربی در انفعال به ســر می برند و در حمایت از فلسطین لکنت 
زبان دارند، محور مقاومت به رهبری ایران پرچم دفاع از آرمان 

فلسطین را در دست گرفته است.



پرونده  روز
 روز نامه سراسری   سال پنجم  شماره ۳۵۴   یکشنبه  ۱7 دی    ۱۴۰۲

M A R Z E E G H T E S A S D3
       نیازمنــد محتوای انقلابی در مســائل فرهنگی 

هستیم
آیت الله رئیسی در همایش »چیســتی و چگونگی قرارگاهی 
شدن شورای عالی انقلاب فرهنگی« تصریح کرد: رهبر انقلاب، 
شــورای  عالی انقلاب فرهنگی را یکی از مهم ترین ارگان های 
نظام توصیف می کنند و این جلسه نیز برای توجه دادن همه 

ما به این امر مهم است.
رئیس جمهــور بیانات هر ســاله رهبری در دیــدار با اعضای 
شورای عالی انقلاب فرهنگی در سالروز تأسیس این نهاد را به 
مثابه چراغ راهی برای این شورا دانســت و افزود: این جلسه 
همچنین بهانه ای برای یادآوری دوباره این سخنان مهم و نیز 
یادآوری مسئولیت مهم این شورا برای هدایت حرکت فرهنگی 

و علمی کشور به سمت و سوی مورد نظر
رهبر انقلاب و اقتضائات انقلاب شکوهمند اسلامی است.

اهمیت کارآمدی ابزارهای فرهنگی
آیت الله رئیسی د ر ادامه اظهار کرد: این فرهنگ است که هم 
به عنوان شتاب دهنده و هم عامل کند کننده حرکت، به تمام 
اقدامات و فعالیت ها جهت می دهد؛ فرهنگ مهم ترین و برترین 
ابزار برای پیشرفت و موفقیت یک جامعه در هر یک از اجزای 
تمدنی آن است و اگر از این ابزار فرهنگی به شکل صحیح، بجا 
و در زمان مناسب استفاده شود، در بسیاری عرصه ها نیازمند 
اســتفاده از ابزار الزام آور یا تحمیل کننده و تحکمی نخواهیم 
بود.رئیس جمهور بــا تأکید بر اینکه موفقیــت یک جامعه در 
گرو میزان کارآمدی ابزارهای فرهنگی آن است، تصریح کرد: 
ابزارهای کارآمد فرهنگی ما را از بســیاری بایدها و نبایدها و 

ابزارهای الزام آور بی نیاز می کند.
ایجاد نظم و تولید محتوای انقلابی  

آیت الله رئیســی با بیان اینکه امروز  آرایــش عمومی فرهنگ 
نیازمند یک نظم و محتوای انقلابی اســت که نقش قرارگاهی 
شورای عالی انقلاب فرهنگی می تواند به خوبی از عهده ایفای 
آن برآیــد، گفت: اگر چه همــه بخش های دیگــر نیز در این 
زمینه مســئولیت دارند و فعال هم هســتند، اما نقش و سهم 

شورای عالی انقلاب فرهنگی در این زمینه مهم تر است.
رئیس جمهور در ادامه اظهار کرد: جهان امروز جهان ارتباطات 
اســت و تهاجم فرهنگی بــه فرهنگ هــا و خرده فرهنگ ها و 
تحمیل الگوهای فرهنگی یک واقعیت غیرقابل انکار اســت. 
از ســوی دیگر همه عرصه های زندگی ما با ابزارها و اقتضائات 
ارتباطی درهم پیچیده و بر بستر یک نظام اطلاعاتی گسترده 
قرار دارد؛ لذا امکان نادیده انگاشــتن یا کنار گذاشــتن این 
ابزارهای نویــن ارتباطی برای هیچ جامعــه ای وجود ندارد و 
یگانه راه مقابله مؤثر با تهاجم فرهنگی و رسانه ای برنامه ریزی 
شده بیگانگان بدخواه، مصون سازی فرهنگ عمومی با تکیه بر 

مبانی غنی فرهنگی و دینی است.
وی، سیاستگذاری و هدایت دستگاه های متولی علم، دانش و 
فرهنگ در جهت اهداف و محتوای انقلاب اسلامی را از جمله 
مسئولیت های شورای عالی انقلاب فرهنگی به عنوان یک مرکز 
قرارگاهی برشمرد و اظهار کرد: بسیار مهم است که آموزش و 
پرورش، رسانه ها و بویژه رســانه ملی و دستگاه های فرهنگی، 
علمی و تبلیغی ما ذیل یک مرکــز قرارگاهی در جهت تقویت 
و ارتقای فرهنگ در راستای ارزش ها و اهداف انقلاب اسلامی 

فعالیت کنند.
رصد دائمی عملکرد دستگاه ها

رئیس جمهور در ادامه شناســایی نیازهــای فرهنگی جامعه، 
برنامه ریزی برای برآوردن نیازهای فکری ســایر دستگاه ها و 
ظاهر شدن در نقش قرارگاه فرهنگی کشور را از دیگر ملزومات 
مصون سازی جامعه از شــبیخون فرهنگی دانست و گفت: در 
این راســتا رصد دائمی عملکرد دســتگاه ها و ارزیابی میزان 
اثرگذاری اقدامات انجام شده در موفقیت اهداف تعیین شده 

بسیار حائز اهمیت است.
آیت الله رئیسی »سیاستگذاری«، »تدوین ضوابط« و »نظارت« 
را از جمله اقدامات مهم در کار قرارگاهی شورای عالی انقلاب 
فرهنگی به عنوان یک جایگاه کانونی و محوری در راســتای 
بهره گیری از همه ظرفیت ها و امکانات با تقســیم کار منطقی 

میان نیروها و دستگاه های فعال در میدان عنوان کرد.
ضرورت تحول در پیگیری قوانین و ضوابط

رئیس شورای عالی انقلاب فرهنگی با تأکید بر اهمیت پیگیری 
مستمر برای اجرایی شــدن ضوابط تصریح کرد: ما در بخش 
برنامه ریزی و قانون نویسی با کاســتی مواجه نیستیم، اما در 
بخش پیگیری اجرای آنها نیازمند کار تحولی هستیم چرا که 
ضامن اجرای برنامه ریزی ها و قانونگذاری ها پیگیری مستمر 

از سوی مسئولان است.

ثبت رکــورد کمترین نرخ بیکاری مســتمر 
فصلی در پاییز امسال و پایین ترین نرخ بیکاری 
در فصول مشــابه پس از انقلاب، دو گزاره مهم 
دســتاورد دولت ســیزدهم در این فصل از سال 
۱۴۰۲ بوده اســت. نشان به آن نشان که به طور 
متوســط نرخ بیکاری در دولت سیزدهم تا پایان 
پاییز امسال ۸.76 درصد برآورد شده است. وقتی 
گزاره های ارائه شده مهمتر می شود که افت نرخ 
بیکاری همزمان با رشد نرخ مشارکت اقتصادی 
در دولت سیزدهم همراه بوده است. به عبارتی، 
هنگامی می توان رونق بازار کار را تأیید کرد که 
نرخ بیکاری کاهشــی و نرخ مشارکت اقتصادی 
افزایشــی باشد. اگر کاهش نرخ بیکاری متأثر از 
کاهش مشــارکت اقتصادی باشد نمی توان آن را 
خیلی قابل توجه دانست. نکته قابل تأمل اینکه، 
دولت سیزدهم وقتی در تابستان سال ۱۴۰۰ آغاز 
به کار کرد نرخ بیکاری ۱۱.۳9 درصد بود که در 
حال حاضر این میزان به طور متوســط در کانال 
۸ درصد قرار گرفته اســت. اینها نشان می دهد 
کــه بــازار کار در دولت ســیزدهم رونق گرفته 
اســت. از طرفی، دولت سیزدهم زمانی بازار کار 
را تحویل گرفت که به دلیل شــیوع کرونا شاهد 
خــروج نیروی کار زیادی بودیم و رونق دادن به 
بازاری که نیروی کار از آن خارج شــده، خیلی 
ســخت تر از رونق دادن به بازار کاری اســت که 

عوامل طبیعی روی آن اثر ندارد.
بهبودی وضعیت بازار کار

در این باره، معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال 
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه 
کاهــش نرخ بیــکاری همزمان بــا افزایش نرخ 
مشــارکت اقتصادی در دولت سیزدهم نشان از 
رونق بــازار کار دارد، می گوید: آمار و تحلیل ها 
نشان می دهد وضعیت بازار کار رو به بهبود است، 
اما برخی رسانه ها تلاش دارند خبر شیرین کاهش 
نرخ بیکاری را بــه کام مردم تلخ کنند. محمود 
کریمــی بیرانونــد در تشــریح جزئیات گزارش 
مرکــز آمار ایران از کاهش نرخ بیکاری در پاییز 
۱۴۰۲، بــه ایرنا می گوید: مرکز آمار چهار بار در 
سال نتایج مربوط به طرح آمارگیری نیروی  کار 
را ارائــه می دهد و ما نیز باید هر فصل را با زمان 
مشــابه در سال قبل از آن مقایسه کنیم. آخرین 
گزارش مرکز آمار مربوط به بازه زمانی یک سال 

منتهی به پاییز ۱۴۰۲ است.
طبــق گفته کریمی بیرانونــد، گزارش مرکز 

آمار ایران نشــان می دهد نرخ بیکاری کل کشور 
در پاییز امســال به 7.6 رسیده که کمترین نرخ 
بیــکاری در پاییزهــای بعد از پیــروزی انقلاب 
اســلامی اســت. علاوه بــر این نرخ مشــارکت 

اقتصادی نیز ۰.۵ درصد افزایش داشته است.
به گفته کریمی بیرانوند، زمانی می توان رونق 
بازار کار را تأیید کرد که نرخ بیکاری کاهشی و نرخ 
مشارکت اقتصادی افزایشی باشد. اگر کاهش نرخ 
بیکاری متأثر از کاهش مشارکت اقتصادی باشد 
نمی توان آن را خیلی قابل توجه دانست. کاهش 
نــرخ بیکاری و افزایش نرخ مشــارکت اقتصادی 
اتفاقی است که در سه فصل سال ۱۴۰۲ رخ داده 
و کاهش نرخ بیکاری در ســه فصل ســال جاری 
همراســتا با افزایش نرخ مشارکت اقتصادی بوده 
است. این کاهش نرخ بیکاری نشان از رونق بازار 
کار دارد و به هیچ شکل نمی توان گفت این کاهش 

نرخ بیکاری متأثر از خروج نیروی کار است.
 معــدل نرخ بیکاری دولت ســیزدهم، ۸.76 

درصد است
کریمی بیرانوند توضیح می دهد: البته کاهشی 
بودن نرخ بیکاری نشــانه این نیســت که بازار 
کار به حالت مطلوب و پایدار رســیده، اما روند 
کاهش نــرخ بیکاری، مثبت اســت و نمی توان 
به هیچ شــکلی این واقعیت و دســتاورد دولت 
ســیزدهم را زیرسؤال ببریم. معاون وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه متوســط نرخ 
بیکاری در دولت های نهم و دهم ۱۱.۳۵ درصد 
و در دولت های یازدهم و دوازدهم ۱۰.7۱ درصد 
بوده اســت، می گوید: فاصله کاهش نرخ بیکاری 
میان دولت های نهم و دهم ۳ درصد و دولت های 

یازدهم و دوازدهم ۲ درصد بود.
وی با اشــاره به اینکه معــدل نرخ بیکاری از 
ابتدای تشــکیل دولت ســیزدهم تا پایان پاییز 
امسال، ۸.76 درصد است، می گوید: میانگین نرخ 
بیکاری کشــور که از ۸۴ آغاز شده و قبل شروع 
دولت ســیزدهم ۱۱.۳9 درصد بود که اکنون در 
کانال ۸درصد قرار دارد. اینها نشان می دهد که 

بازار کار در دولت سیزدهم رونق گرفته است.
طبق گفته کریمی بیرانوند، دولت ســیزدهم 
زمانی بازار کار را تحویل گرفت که به دلیل شیوع 
کرونا شاهد خروج نیروی کار زیادی بودیم و رونق 
دادن به بازاری که نیروی کار از آن خارج شده، 
خیلی سخت تر از رونق دادن به بازار کاری است 

که عوامل طبیعی روی آن اثر ندارد.

بهبود وضعیت بازار کار زنان
معاون توســعه کارآفرینی و اشــتغال وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، درباره وضعیت اشتغال 
و بیکاری زنان در پاییز امســال می گوید: در آغاز 
به کار دولت ســیزدهم جمعیت فعال ۱۵ ساله و 
بیشتر زنان کشــور، ۳۱ میلیون و 6۰۰ هزار نفر 
بود که در پاییز ۱۴۰۲ به ۳۲ میلیون و ۴۰۰ هزار 
نفر رســیده است. افزایش جمعیت فعال نشان از 
امید به یافتن شــغل دارد و یکی از شاخص های 
مهــم برای ایجاد رونق بازار کار اســت. این مقام 
مسئول در حوزه کار می گوید: جمعیت فعال زنان 
کشــور از چهار میلیون و ۱۰۰ هزار نفر در پاییز 
۱۴۰۱ بــه چهار میلیون و 6۰۰ هزار نفر در پاییز 
۱۴۰۲ رسیده یعنی ۵۰۰ هزار نفر امید به یافتن 
شغل دارند. همچنین جمعیت شاغل زنان از سه 
میلیون و ۴۰۰ هزار نفر در پاییز سال گذشته در 
پاییز امسال به چهار میلیون نفر رسیده که شاهد 
افزایش 6۰۰ نفری زنان در بازار کار هستیم. علاوه 
بر این، جمعیت بیکار حوزه زنان در ۱۴۰۲ نسبت 

به سال قبل ۳7۰ هزار نفر کاهش داشته است.
بی انصافی رســانه ها در انعــکاس خبر کاهش 

نرخ بیکاری
معاون وزیــر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی به 
زوایــای دیگر از بازار کار در فصل پاییز امســال 
نسبت به فصل مشــابه سال گذشته و همچنین 
فصول مشابه دیگر می پردازد و در این باره می گوید: 
بر اساس آمار در پاییز امسال نرخ جمعیت فعال، 
جمعیت در ســن کار و جمعیت شاغل افزایشی و 
تمام متغیرهای مربوط به مردان و زنان مثبت بوده 
اســت. آیا در این حالت می توانیم بگوییم در بازار 
کار تغییرات مثبت رخ نداده است؟ آیا ثبت رکورد 
کمترین نرخ بیکاری مستمر فصلی و کمترین نرخ 
بیکاری سال های پس از انقلاب بیانگر نکات مثبت 
نیست؟ البته رسانه هایی که جانب انصاف را رعایت 
نمی کنند، این مســأله را به گونه  دیگری نشــان 
می دهند. معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت 
تعاون توضیح می دهد: از مجموع تحلیل هایی که 
پس از اعــلام نرخ بیکاری پاییز ۱۴۰۲ در برخی 
رســانه ها منتشر شده، حیرت کرده ام. هیچ گزاره 
آماری، تحلیلی و کارشناسی وجود ندارد که بیانگر 
این باشد که وضعیت بازار کار به نسبت زمانی که 
دولــت بازار کار را تحویل گرفته، وضعیت بدتری 
دارد. برخی از رسانه ها بی انصافانه خبر کاهش نرخ 

بیکاری را به کام مردم تلخ کردند.

کاهش بیکاری و افزایش نرخ مشارکت در 3 فصل 1402

معاون وزیر 
تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، با بیان 
اینکه خالص 
اشتغال ایجادی در 
کل سال ۱40۱ نیز 
مثبت بوده است، 
خاطرنشان کرد: 
فصل بهار ۱402 
تعداد 72۸ هزار 
نفر خالص اشتغال 
ایجادی داشتیم که 
در تابستان به ۹07 
هزار نفر رسید.
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روز گذشــته صورتجلسه ای رســانه ای شد که 
نشان می دهد خودروســازان برای افزایش دوباره 
قیمــت و البته بهتر بگوییم، آزادســازی قیمت ها 
خیز برداشته اند. آنطور که برخی از اعضای انجمن 
قطعه سازان مدعی شــده اند، در جلسه آذرماه که 
موضوع مطالبات قطعه ســازان هم در آن بررسی 
شــده، ادعا شــده که معاون اول رئیس جمهور و 
وزیر صمت، به صورت تلویحی با آزادسازی قیمت 
خودرو موافقت کردند. همچنین عنوان شده برای 
آنکه مطالبات معوق قطعه ســازان پرداخت شود، 
ایران خودرو و ســایپا می توانند به صورت مجزا 6۰ 
هزار دستگاه خودرو را ۵درصد ارزان تر از نرخ بازار 
آزاد در بازار به فروش برســانند؛ این اتفاق )فروش 
خودرو در حاشــیه بازار( نقدینگی خودروسازان را 
تأمین می کند و در نهایت خودروسازان می توانند 
بخشی از بدهی های خود را پرداخت کنند. این در 
حالی است که قطعه سازان در آن نشست به دنبال 
این بودند که سیاست گذاران شرایطی را فراهم کنند 
که خودروســازان از طریق بورس کالا و تسهیلات 
بانکــی، بتوانند نقدینگی خــود را تقویت کنند تا 
حداقل بخشــی از معوقات خودروسازان پرداخت 
شود. بر اســاس اطلاعات منابع آگاه،  خودروسازان 
۵۰ همت بدهی به قطعه سازان دارند که سررسید 
بیش از ۱۲ همت آن از ۱۲۰ روز گذشــته است و 
لذا قطعه سازان برای عبور از چالش های خود نیاز به 
آن دارند که خودروسازان زودتر بخشی از بدهی های 

خود را پرداخت کنند.
پیشنهاد فروش ۱۲۰ هزار خودرو در حاشیه بازار

یک مقام آگاه در انجمن قطعه سازان به »ایران 
اقتصادی« گفت: در نشســت آذرماه و پس از آنکه 
پیشــنهاد بورس کالا و تســهیلات بانکی رد شد، 
خودروسازان و برخی از مقام های مسئول در وزارت 
صمت، گفتند که فروش ۱۲۰ هزار خودرو در حاشیه 

بازار، راهکار برون رفت از مشکلات فعلی است.
از  جلســه،  قطعه ســازان  آن  در  همچنیــن 
خودروسازان پرســیدند که عدد 6۰ هزار دستگاه 
بر چه اساســی اســت؟ خودروســازان و نماینده 

وزارت صمت عنوان کردند که تعداد یاد شده مازاد 
پیش بینی تولید است و هیچ مشکلی برای تعهدات 

قبلی پیش نمی آید.
ترفندی برای کسب سودهای کلان

اگر این صحبت ها و ادعاها درســت باشد، چند 
سؤال و ابهام جدی پیش می آید و به نظر می رسد 
که سیاست گذاران و دستگاه های نظارتی بایستی 
با جدیت بیشتری وضعیت ایران خودرو و سایپا را 
بررسی کنند. در حالی که ایران خودرو طی 9 ماهه 
سال جاری 6 درصد کاهش تولید داشته و حداکثر 
افزایش تولید ســایپا هم ۲ درصــد بوده، چگونه 
قرار اســت هرکدام از خودروسازان با بدهی بالا به 
قطعه سازان و معوقات در تحویل، تا پایان سال جاری 
بتوانند 6۰ هزار دستگاه خودرو مازاد تولید داشته 
باشند. این موضوع از سه رویکرد خارج نیست. یک 
اینکه در آن جلســه خودروسازان می خواستند از 
قطعه سازان وقت بخرند دوم اینکه خودروسازان برای 
آزادسازی قیمت خودرو گام برداشتند و می خواهند 
از این طریق بدهی خود را پرداخت کنند و ســوم 
اینکه میزان تولید و عرضه اعلام شــده از سوی دو 
شرکت ایران خودرو و سایپا دروغ است و دو مجموعه 
با مدیریت عرضه می خواهند قیمت خودرو در بازار 
را بالا نگه دارند و با آزادسازی قیمت ها به سودهای 

کلان برسند.
تلاش برای حذف سامانه یکپارچه

گویا اعتماد وزارت صمت به گزارش های تولید 
و عرضه خودروســازان سبب شــده که طی چند 
وقت اخیر شاهد خبرهای متعدد و بعضاً متناقض 
در صنعت خودرو باشــیم. به عنوان مثال در حالی 
که گفته می شود بازار خودرو انحصاری است، انواع 
و اقسام فشارها وارد می شود تا شورای رقابت کنار 
گذاشته شود. اخیراً هم دیدیم که با نامه نگاری های 
خودروســازان، اعلام قیمت های نهایی به سازمان 
حمایت و وزارت صمت واگذار شــده اســت. گویا 
خودروسازان برای آزادسازی قیمت ها در حال گذر 
از ســدها هستند. در نامه هایی که طی چند وقت 
اخیر به وزیر صمت ارســال شده،  خودروسازان از 

وضعیت خوب تولید گفتند و خواســته آنها حذف 
سامانه یکپارچه خودرو بوده است.

هیاهوی دو غول  خودروساز
اگر وضعیت تولید خوب اســت و در پارکینگ 
خودروسازان تجمع خودرویی وجود دارد،  چرا سایپا 
و ایران خودرو،  خودروهای خود را با تأخیر تحویل 
می دهند؟ چرا خودروســازان، ثبت نام کنندگان را 
تحت فشــار قرار می دهند که خودروهای خود را 
تغییر دهند و محصولات پیشنهادی خودروساز را 
خریداری کنند؟ ایران خودرو اگر 6۰ هزار دستگاه 
خودروی مازاد دارد، چرا تنها در مرحله اول سامانه 
یکپارچه خودرو ثبت نام و عنوان کرده است که تا 

پایان سال هیچ فروشی نخواهد داشت؟
تناقض ایجاد شده نشان می دهد که خودروسازان 
بــا هیاهو،  نامه نــگاری و مظلوم نمایی می خواهند 
قیمــت محصولات خود را گــران کنند و در این 
مســیر از هیچ کوششــی دریغ نمی کنند. برخی 
از قطعه ســازان عنوان می کنند که خودروسازان 
می گویند چرا سود حاشیه بازار باید عاید سفته باز 
شــود، لذا این اعداد باید نصیب خودروساز شود. 
از این رو پرواضح اســت که خودروسازان با عرضه 
قطره چکانی خودرو می خواهند بازار خودرو را تشنه 
نگه دارند و با آزادســازی قیمت ها، به گرانفروشی 

خود رسمیت ببخشند.
خودروسازها تمایلی به تحویل ندارند

بنا به گفته منوچهر منطقی معاون حمل ونقل 
وزارت صنعت، »دو خودروساز بزرگ محصولاتشان 
را تا پایان ۱۴۰۳ در سامانه یکپارچه برای فروش، 
نوبت دهــی کرده اند و برای اینکه این نوبت دهی را 
تمدیــد کنند، باید به این نوبت ها پاســخ دهند و 
ظرفیت آینده را محاســبه کننــد و بر مبنای آن 
عرضه بالا داشــته باشــند.« حال این مجموعه ها 
چطور می خواهند در سال جاری ۱۲۰ هزار خودرو 
بفروشــند؟ آیا به خلاف تمام ادعاها در نبود تولید، 
خودروها در پارکینگ موجود است اما خودروسازها 
تمایلی به تحویل ندارند و در این طرح می خواهند 

با قیمتی بالاتر به فروش برسانند.

منتفی شدن آزادسازی قیمت خودرو

شرکت های سایپا و 
ایران خودرو مقرر 
شد وزارت صمت 
اقدامات قانونی لازم 
برای افزایش قیمت 
محصولات زیانده 
این دو خودروساز 
و ترجیحاً اعمال 
سود حدود 2.۵ 
درصد برای این 
محصولات آنان را 
در کوتاهترین زمان 
ممکن به عمل آورد. 

   فسادستیزی شاخصه مهم دولت سیزدهم
پیشــگیری از فســاد با اصلاح بسترهای فســادزا در شمار 
مهم ترین برنامه های انتخاباتی آیت الله رئیسی بود که اکنون 
با گذشــت بیش از دو سال از عمر دولت ســیزدهم، روند رو 
به رشد آن قابل ارزیابی اســت. اما این رویکرد رئیس جمهور 
صرفاً مربوط به ایام انتخابات ریاست جمهوری نبود؛ آیت الله 
رئیســی از زمان ریاســتش بر دستگاه قضایی کشــور نیز با 
اقداماتی که در جهت مبارزه با فساد و بستن گلوگاه های آن 
انجام داد، نشان داد که اساساً »فساد ستیزی« تنها یک شعار 
نیست و می تواند به مانیفست دولت هم تبدیل شود. رئیسی 
در یکی از ســخنرانی های خود در دوران تصدی ریاست قوه 
قضائیه، از جمله مهم ترین مشکلات مردم را مربوط به فساد 
عنوان کرد و گفت: در قوه قضائیه با مفسد برخورد کردیم، اما 
مبارزه با فساد باید در اولویت دولت باشد و حتماً افرادی که 

آلوده باشند جایشان در دولت نیست.
به تبع، مردم ایــران نیز با توجه به صبغــه در تحقق مطلوب 
و نســبی رویکرد مبارزه با فســاد از دســتگاه قضا، آیت الله 
ســیدابراهیم رئیســی را به عنوان رئیس دولت ســیزدهم 
انتخاب کردند و از او خواســتند که راهکارهای ایجابی برای 
اصلاح سازکارهای فســادزای قوه مجریه نیز در اولویت های 

اصلی دولت سیزدهم قرار بگیرد.
کشف فساد چای دبش

در مدت دو سالی که از عمر دولت مردمی می گذرد، اقدامات 
کم نظیری برای تحقق این خواســته عمومی انجام شده که 
البته شناســایی و برخورد با عوامل فساد شرکت چای دبش، 

آخرین مورد از اقدامات دولت برای مبارزه با فساد است.
هفته گذشته بود که جزئیات فســاد چای دبش در خبری 
به نقل از رئیس سازمان بازرســی کل کشور در خبرگزاری 
میزان منتشر شد و ســپس رئیس قوه قضائیه نیز با تصریح 
اقدامات وزارت اطلاعات و دفتر معاون اول رئیس جمهور در 
رســیدگی به قید فوریت به این پرونده، از همکاری صورت 
گرفته میان ارکان قوا برای تحقق خواســت مهم مردم خبر 
داد. اما بر خلاف تلاش برخی رســانه های مغرض داخلی و 
رسانه های فارســی زبان خارج نشین که سعی در زیر سؤال 
بردن وعده های ضدفساد دولت داشتند، باید گفت که خبر 
کشف فساد شرکت چای دبش چند ماه پیش از این منتشر 
شــده بود و خبر جدید به نقل از رئیس سازمان بازرسی به 
جزئیات ارقام آن می پرداخت. بیســتم فروردین ماه ۱۴۰۲ 
خبرگزاری ایرنا در خبری با عنوان »دولت سیزدهم چگونه 
مانع تخلفات ارزی در واردات چای شــد؟« نوشت: شامگاه 
جمعــه ۱۸ فروردین یکی از رســانه ها فیلمی از یک تخلف 
منتشــر کرد که با ورود بازرســی ویژه ریاســت جمهوری 
جلوی آن گرفته شــد. در این پرونده یک هلدینگ از زمان 
دولت قبل بیش از ســقف در نظر گرفته شده برای واردات 
سالانه- که برخی رقم آن را معادل ارز تخصیصی ۲.۵ سال 
واردات چای می دانند - اجازه واردات چای کسب کرده بود. 
در پی این اقدام، مدیران دیگر کارخانجات چای در نامه ای 
به معاون اول رئیس جمهور خواستار رسیدگی به تخصیص 
ارز برای واردات چای به یک مجموعــه خاص و توقف ثبت 
ســفارش برای دیگران شدند. در بخشــی از این نامه آمده 
بود: اخیراً در کمال بهت و حیرت متوجه شــدیم که میزان 
هنگفت و غیرقابل باوری ارز صرفاً بــه یک مجموعه )به نام 
سه شرکت( تخصیص و توسط بانک مرکزی نیز پرداخت و 
به همین بهانه هم چرخه واردات و ثبت سفارش ده ها واحد 

دیگر متوقف شده است.
فهرست اقدامات کم نظیر دولت

این موضــوع با دســتور »بــه قیــد فوریت« معــاون اول 
رئیس جمهور از سال گذشته مورد بررسی دقیق قرار گرفته 
و ضمن شناســایی متخلفان، بــا پیگیری دولــت و وزارت 
اطلاعات پرونده برای رســیدگی به مرجع قضایی ارســال 
می شــود. همان زمان محمدرضا یزدی، رئیــس دبیرخانه 
ستاد هماهنگی مبارزه با مفاســد اقتصادی در توضیح سیر 
پرونده تخلف در واردات چای گفت: به دنبال برخی اطلاعات 
واصله از جمله نامه جمعی از فعــالان صنعت چای به معاون 
اول رئیس جمهور مبنی بر وجود انحصار برای چند شــرکت 
خاص، آقای مخبر ضمن دستور به توقف فوری روند ناصحیح، 
دبیرخانه ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی را موظف 
کرد با همکاری دستگاه های اطلاعاتی و قضایی این موضوع را 
مورد پیگیری قرار دهد. اما باید گفت کشف و شناسایی فساد 
شــرکت چای دبش، تنها اقدام دولت ســیزدهم در راستای 

مبارزه با فساد نبوده است.
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شکوفایی دانش و کاربردی کردن
اصغر عبدلی، فناور و ســازنده واکسن درباره 
ایجاد بانک تخصصی برای شــرکت های دانش 
بنیــان و فناور به »ایران« گفت: به نظرم ایجاد 
بانک اختصاصی برای شــرکت های دانش بنیان 
ایده خوبی اســت. اگر اختصاصی باشــد و فقط 
بــه کمک دانش بنیان هــا بیاید و آنها را تأمین 
مالــی کند، می توان به آینــده تأمین مالی این 
بخش امیدوار بود، چون انجام کارهای نوآورانه 
به حمایــت مالی نیاز دارد و بدون حمایت های 

نمی رسد. نتیجه  به  مالی 
عبدلــی گفــت: بانک هــا معمــولاً در حال 
بنگاهداری هستند و با پروژه های دانش بنیانی 
هــم به صــورت تجــاری برخــورد می کنند و 
چیزهای عجیب و غریبی از شــرکت های دانش 
بنیان طلب می کنند و این گونه درخواســت ها و 
نــگاه تجاری به پروژه هــای دانش بنیان، باعث 

بیفتد. کارهای محققان عقب  می شود 
این محقق حــوزه دانش بنیان با بیان اینکه 
اگر این بانک به معنای واقعی اختصاصی شکل 
بگیرد و ســود آن مانند بانک های ژاپن بســیار 
اندک باشــد از ســوی دیگر برای محققانی که 
کارهای تحقیقاتی دانش بنیانی انجام می دهند، 
تســهیلات تشویقی هم در نظر بگیرد و حمایت 
واقعی از طرح های دانش بنیانی انجام دهد برای 

این بخش بسیار مفید خواهد بود.
به گفته وی حتی محققان دارای لیسانس ما 
جزو محققان طراز اول دنیا هســتند ولی برای 
تبدیل دانش به صنعــت به حمایت های واقعی 
نیاز دارند که بایــد در عمل اتفاق بیفتد و این 
نوع حمایت هاســت که باعث می شود نخبه در 
کشور بماند و به کارهای تحقیقاتی خود بپردازد.

به اعتقاد وی با ســرمایه گذاری درست روی 
طرح هــای نخبگان، آنهــا مهاجرت نمی کنند و 
باعث شــکوفایی دانش و کاربردی کردن آن در 
کشور می شوند دقیقاً مانند آنچه در کشورهایی 
مانند ژاپن و کره جنوبی در حال رخ دادن است.

علیرضا میرباقری مدیرعامل شــرکت دانش 
بنیان نوآوران روباتیک سینا هم گفت: اگر قرار 
باشــد عملکرد بانک هم مانند عملکرد صندوق 
نوآوری با بوروکراســی زیــاد و مکافات همراه 

باشد، مشکلی حل نخواهد شد.
میرباقــری با بیان اینکه کشــور ما در زمره 
بدترین کشــورها در تسهیل کسب و کار است، 
افزود: بــا قوانین دســت و پاگیــر و تغییرات 

لحظــه ای کار را برای محققان واقعی دشــوار 
کرده ایــم ولــی از طــرف دیگر ســودجویان 
همچنان کار خــود را انجام می دهند. وی ابراز 
امیدواری کرد از کشــورهای پیشرو و موفق در 
زمینه تسهیل کسب و کارها و تأمین مالی آنها 

کنیم. الگو برداری 
ایجاد بانک به شــرط جذب سرمایه خارجی

آیدیــن عدالت فعال حــوزه دانش بنیان در 
حوزه ســخت افزار معتقد اســت ایجــاد بانک 
اختصاصی با سرمایه گذاری خارجی برای حوزه 
علم و فناوری خبر خوبی اســت، اما باید روی 
پیشــنهاد تشکیل بانک تخصصی بسیار دقیق و 

موشکافانه ورود کرد.
عدالــت گفت: اگر واقعاً قرار اســت کشــور 
خارجی مانند قطر در این بانک ســرمایه گذاری 
کنــد، می توان گفت ایجــاد آن منطقی به نظر 
می رســد چون شــرکت های دانش بنیان برای 
اجرای طرح های خود به جذب سرمایه خارجی 
نیــاز دارند و تأمین مالی به این طریق می تواند 
به شرکت های دانش بنیان در تقویت بنیه مالی 
آنهــا کمک کند. اما اگر بــدون این نوع تأمین 
مالی باشــد، نســخه جدید و موازی با صندوق 

نوآوری و شکوفایی خواهد بود.
وی افزود: تشــکیل بانــک تخصصی مختص 
دانش بنیان ها بدون جذب سرمایه گذار خارجی 
و با هدفگذاری بلندمدت و کلان نباشــد به نظر 
نمی رســد بتواند به توســعه شرکت های دانش 
بنیــان کمک کنــد و تنها هزینه هــای موازی 

ایجاد خواهد کرد.
عدالت با اشــاره به اینکه باید تشکیل بانک 
تخصصی دانش بنیان ها را از دو جنبه بررســی 
کرد، تصریح کرد: اول اینکه تشــکیل این بانک 
قرار اســت چــه خدمات اضافه تری نســبت به 
صندوق نوآوری و شــکوفایی به شــرکت های 
دانش بنیان و فنــاور ارائه دهد. چون صندوق 
نوآوری و شکوفایی ریاســت جمهوری نه تنها 
تأمین مالــی را از طریق بانک ها انجام می دهد 
بلکه کارهای دیگری همچون منتورینگ، تجاری 
سازی، بازاریابی، حضور در نمایشگاه ها و غیره را 
هم برای شرکت های دانش بنیان انجام می دهد 
و این اقدام های توســعه ای اســت کــه معمولاً 
بانک ها این دســته از اقدام ها را در دســتورکار 
خود ندارند و در توسعه تجارت شرکت ها ورود 
نمی کنند و بیشــتر به دنبال ارائه خدمات مالی 
هستند. از این رو اگر به دنبال تأمین مالی برای 

شرکت های دانش بنیان باشند، به نظر نمی رسد 
ارزش افزوده ای داشته باشد.

ایــن فعال حوزه دانش بنیان افزود: بجز این 
کارهــا، صندوق نوآوری و شــکوفایی حتی در 
جاهایــی که ممیزی و غیــره دارد بدون هزینه 
بــرای زدن شــعب از بخــش خصوصی کمک 
می گیرد و آنها کارهایی را که این صندوق نیاز 
دارد، انجــام می دهند. به هــر حال ایجاد بانک 
دولتــی و نیمه دولتی، اســتخدام کارمندان و 
کارشناســان و از ســوی دیگر خرید تجهیزات 

همه هزینه بر است.
این کارشــناس به یک طرح شکست خورده 
در زمینــه ایجــاد بانک تخصصــی برای حوزه  
ای ســی تی اشــاره کرد و گفت: این یک نمونه 
شکســت خورده اســت و در مأموریتش موفق 
نبوده چون زمانی نه چندان دور با درخواســت 
وزارت ارتباطات و مجلس مقرر شد برخی وام ها 
به حوزه  ای سی تی تزریق و باعث رشد این بخش 
شود ولی متأسفانه چون بانک دارای قوانین تابع 
بانک مرکزی و دارای محدودیت هاســت و باید 
شرایط بانک مرکزی را رعایت می کرد، بنابراین 
تفاوتی بین پست بانک و دیگر بانک ها به وجود 
نیامد و باعث توســعه  ای سی تی نشد. این بانک 
در جذب ســرمایه های در گردش مردم و پس 
اندازها موفق نبود و دولت مجبور شد از بندهای 
بودجه وجوهی وام اداره شــده و وجود تبصره 
»الف« ماده ۱۸ بودجه ســال ۱۴۰۱ را تزریق 

کند تا به شرکت ها بپردازد.
وی افــزود: احتمالاً بانکــی هم که تخصصی 
برای دانش بنیان ها تشکیل شود شاید در ابتدا 
چندســالی در حوزه فعالیتی اش کار کند ولی 
بعد از مدتی تبدیل به بانک عمومی خواهد شد 
که صرفاً بانکی به بانک های دولتی اضافه شــده 
و فایده ای برای توسعه شرکت های دانش بنیان 

داشت. نخواهد 
ایده ای خوب برای حمایت از دانش بنیان ها

حسین اسلامی رئیس ســازمان نظام صنفی 
رایانه ای اســتان تهــران معتقد اســت صنف 
علم و فناوری از تأســیس بانک اختصاصی در 
حوزه دانش بنیان ها با شــعب محدود در کشور 

می کند. استقبال 
اسلامی گفت: تأسیس بانک اختصاصی دارای 
پیچیدگی های زیاد و جزئیات بااهمیتی اســت، 
بنابراین باید درباره راه اندازی آن با صنف بخش 

خصوصی بحث و تبادل نظر شود.

بانک فناوری و چالش دانش بنیان ها

»به تازگی احسان 
خاندوزی وزیر امور 
اقتصادی و دارایی 
در نشست مشترک 
با روح الله دهقانی 
فیروز آبادی معاون 
علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش 
بنیان رئیس جمهور 
درباره تأمین مالی 
شرکت های دانش 
بنیان اعلام کرد.

     گوشی  گمشده در خانه را پیدا کنید
این روزها شهرنشــینی به یک زندگی شــلوغ و پردردســر 
تبدیل شــده و همه ما به دلیل مشــغله زیاد ممکن است با 
فراموشی های مقطعی مواجه شویم. احتمالاً برای همه شما 
پیش آمده است که محل قرار دادن گوشی خود را فراموش 
کرده اید. در چنین شــرایطی بهترین راهــکار زنگ زدن به 
گوشــی خودتان اســت تا با صدای زنگ بتوانید تلفن همراه 
خود را پیدا کنید ولی ماجرا به این ســادگی ها هم نیســت 
چراکه ممکن است به هر دلیلی گوشی را روی سایلنت قرار 
داده باشید یعنی صدای زنگ آن به طور کامل خاموش باشد. 
در چنین شــرایطی چه بایــد کرد؟ برای حل این مشــکل، 
کاربران گوشی های اندرویدی می توانند با مراجعه به گوگل 
اکانت خود از طریق ســرویس Find My Device گوگل، 
گوشــی خود را پیدا کنند. پس از ورود به این وب ســایت و 
نمایش گوشی روی نقشه، گزینه Play Sound را انتخاب 
کنید. ایــن گزینه حتی در حالت ســایلنت نیــز به مدت ۵ 
دقیقه موجب زنگ خوردن گوشــی می شود و به این ترتیب 
به راحتی می توانید گوشــی خود را در هر گوشــه خانه که 
باشــد، پیدا کنید اما این تنها راهکار برای یافتن گوشی های 
اندرویدی که در حالت سایلنت قرار دارند، نیست. گروهی از 
ساعت های هوشمند اندرویدی نیز می توانند به کاربر کمک 
کنند تا مشکل وی حل شــود. کاربران ساعت های هوشمند 
همچون سری گلکسی واچ سامســونگ یا پیکسل واچ های 
گوگل قابلیتــی برای یافتن گوشــی های اندرویدی خود در 
اختیار دارند. برای اســتفاده از این قابلیت در ســاعت های 
هوشــمند سامســونگ، ابتدا وارد بخش اپلیکیشن ها شده و 

Find My Phone سپس
را باز کنید. در صورت نیاز با لمس دکمه Start گوشی شما 

زنگ خواهد خورد و می توانید به سرعت آن را پیدا کنید.
از سوی دیگر کاربران ساعت های هوشــمند »پیکسل واچ« 
هم می توانند با ســوایپ از بالای واچ فیس به سمت پایین، 
 Find My منوی تنظیمات سریع را باز کرده و سپس گزینه
Phone را در آن پیدا کنند. با فعال کردن این گزینه، گوشی 
اندرویدی که با این ساعت هوشــمند سینک شده شناسایی 
و صدای زنگ آن بلند می شود. به این ترتیب کاربر می تواند 
به سرعت و به ســادگی گوشــی خود را که از دیده ها پنهان 

است پیدا کند.
 برای یافتن گوشــی های آیفون که در حالت ســایلنت قرار 
 Find دارند هم می توان از وب سایت آی کلاود یا اپلیکیشن
My iPhone استفاده کرد. در صورتی که آیفون خود را در 
حالت ســایلنت درون خانه گم کرده اید، ابتدا به وب سایت 
آی کلاود مراجعه کــرده و با اپل آیدی گوشــی خود در آن 
 Find لاگین کنید. پس از لاگین در این وب ســایت، گزینه
My iPhone را انتخــاب کنید. آیفون گمشــده خود را در 
لیست دســتگاه ها پیدا کرده و روی نام آن کلیک کنید. حالا 
گزینه Play Sound را انتخاب کنیــد. این گزینه حتی در 
حالت سایلنت نیز موجب پخش صدا توسط گوشی می شود. 
البته کاربران اپل واچ راهکار ســاده تری برای یافتن آیفون 
در اختیار دارند. در صورتی که از اپل واچ با سیســتم عامل 
watchOS ۱۰ یا جدیدتر اســتفاده می کنید، با اســتفاده 
از دکمــه ســاید وارد منوی تنظیمات ســریع شــوید و در 
نســخه های قدیمی تر نیز با سوایپ از پایین به سمت بالا این 

منو را باز کنید.
 حالا گزینه مخصوص پینگ کردن گوشی را که به شکل یک 
آیفون در حال زنگ خوردن است لمس کنید. در صورتی که 
آیفون شما همچنان به اپل واچ متصل باشد، لمس این گزینه 

موجب پخش صدا توسط گوشی خواهد شد.
همچنین اگر به مــدت چند ثانیه این گزینــه را نگه دارید، 
فلش LED گوشی روشن می شــود که به این ترتیب یافتن 

گوشی آسان تر می شود.

  تأخیر در نمونه برداری ژاپن از قمر مریخ
به گزارش مهر، ســازمان فضایی ژاپن اعلام کرد فضاپیما یی 
برای اجرای برنامه »اکتشــاف قمرهــای مریخ )___( قرار 
اســت در ســپتامبر ۲۰۲۴ میلادی به فضا ارسال شود. این 
فضاپیما در آگوســت ۲۰۲۵ به مدار مریخ می رســد و سعی 
می کند روی قمر فوبوس فرود بیایــد تا حداقل ۰.۳۵ اونس 
)۱۰ گرم( نمونه از خاک آن جمــع آوری کند. در مرحله بعد 
ابزار فضایی از کنار قمر کوچک تر دیموس می گذرد و سپس 
یک ماژول حاوی نمونه را به زمین می فرســتد که در ســال 

۲۰۲9 میلادی به مقصد خواهد رسید. 
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 از آن روزهای فصل پاییز است که چشم چشم 
را به زورمی بیند از خانه که می زنی بیرون هوا مه 
آلود اســت، اما مه واقعی نیست، آلودگی هواست 
برای همین هم خیلی ها اعصاب درست و حسابی 
ندارند. بداخلاقند و ماســک زده و با اخم پله های 
متــرو را پایین و بالا می رونــد. برخی به دیگران 
تنــه می زنند و با صدایــی تودماغی عذرخواهی 
می کننــد. یک جورعصبی بودن تــوی هوا موج 
می زند. درچنین روزهایی به نظرم آستانه تحمل 
همه پاییــن می آید. روزهایی که هوا روی خوش 
نشان مان نمی دهد. حالا توی این روزها اگر برخی 
حــق و حقوق کوچک یکدیگــر را هم که رعایت 
نکنیم قوزبالای قوز می شــود. می خواهید بدانید 
مثلًا چه حقوقی؟ با من تا پایان امروزهمراه شوید.

درایستگاه مترو یک عده سرپا ایستاده اند و یک 
عده هم روی صندلی ها نشســته اند تا قطار از راه 
برسد. صدای قطار که به گوش می رسد مسافران 
بــه طرف درها هجوم می برند. زنی با صدای بلند 
می گوید: »تورو خدا صبر کنید اول مسافرها پیاده 
شــوند بعد ما سوار شویم.« به نظر می رسد کسی 
صدای زن را نشــنیده، حرف هــای او در هول و 
هیجان جمعی گم می شود. همه می خواهند زودتر 
خودشــان را وارد قطار کنند تا شاید بتوانند یک 
صندلی خالی پیدا کنند و تا آخر خط نایستند. یا 
اگر صندلی خالی گیرشــان نیامد دست کم جای 
مناســبی برای ایســتادن پیدا کنند. حالا دیگر 
بلوایی به پا شده، مسافرانی که می خواهند پیاده 
شــوند فریاد می زنند کــه اول بگذارید ما پیاده 
شویم بعد شما سوار بشوید. همه همدیگر را هل 
می دهنــد و صحنه عجیب و باورنکردنی را جلوی 
چشــمانت می بینی آنهایی که می خواهند پیاده 
شوند با آنهایی که می خواهند سوار شوند برخورد 
می کنند یکدیگر را هل می دهند و عده ای به زور 
پیاده می شــوند و عده ای هم سوار. زنی که با این 
فشــارها ماسکش روی زمین افتاده با آه و غر آن 
را از روی زمیــن بر می دارد: »الان سال هاســت 
سوار مترو می شوم آرزو به دل مانده ام که همین 
یک کارکوچک را ما مردم یاد بگیریم همه منتظر 
بمانیم تا گروه قبلی پیاده شوند و بعد ما مسافران 
جدید سوار شویم. مگرچقدر فرق ماجراست. مگر 
چــه اتفاقی می افتد، بالاخره همه ســوار و پیاده 
می شــوند و کســی هم جا نمی ماند. هر روز این 
مسیر را می روم و با این صحنه ها مواجه می شوم. 

مگر یاد گرفتن این نکات ساده چه سختی دارد؟«
زن دیگــری هم حرف های او را ادامه می دهد: 
»این روزها خیلی های مان مخصوصاً اول صبحی 
اعصــاب نداریم. هرکس به فکر خودش اســت تا 
یک جای بهتربرای خودش دســت و پا کند. یک 
جورخودخواهی و زیاده خواهی. در این میان هم 
اصلًا دیگران اهمیتی ندارند خودم دیده ام که چند 
بار آدم ها همین جوری زیردست و پا له شده اند. ما 
شهروندان باید هوای خودمان را داشته باشیم اینها 
دیگر کارهایی نیست که دولت برای ما انجام دهد 
باید این چیزهای ساده را خودمان یاد بگیریم و به 
حقوق خودمان احترام بگذاریم.« گویی سردرد دل 
همه باز می شود اینکه چه چیزهای کوچکی هست 
که هیچ  کدام مان رعایت نمی کنیم. مثل آدم هایی 
کــه در مترو با صدای بلنــد و بدون اینکه جلوی 
صورت شان را بگیرند عطســه و سرفه می کنند. 
یکــی از زن ها می گوید: »این هــم یکی دیگر از 
همان رفتارهایی اســت که همه مان باید رعایت 
کنیم، اما بی خیالش هستیم. خیلی وقت ها دیده ام 
کســی که مریض است سوار مترو می شود بدون 
ماسک یا حتی گرفتن مقابل سروصورتش لابد با 
خــودش می گوید حالا که من مریضم بگذار بقیه 
هم مریض شوند. توی صورت بقیه عطسه و سرفه 
می کند. این رفتارها که دیگر کنترلش از همه ما 
بر می آید. مسافردیگر از کسانی گلایه می کند که 
پاهای شــان را روی صندلی می گذارند و همه جا 
را خاکی و گلی می کنند: »در برخی کشــورهای 
دنیا کثیف کردن صندلی مترو و اتوبوس جریمه 
مالی دارد بعد اینجا یک عده راحت پاهای شان را 
دراز می کنند. حالا بماند آن جروبحث هل دادن 
موقع سوار شدن.« بحث که بالا می گیرد خیلی ها 
از عدم رعایت بهداشت توسط برخی مسافران هم 
گلایه می کنند. اینکه بویژه در فصل ســرد سال 
برخی اصلًا نظافــت را رعایت نمی کنند، واگن ها 
از هروقت دیگری در ســال بوی بدتری می گیرد: 
»برخی فکر می کنند اگرحمام بروند کافی است و 
دیگر بوی بدی نمی دهند غافل از اینکه به جزحمام 
کــردن آدم باید لباس هایش را هم بشــوید این 
جوری در نتیجه دیگران هم کمترآزار می بینند.« 
حرف هایی که آن روز در مترو رد و بدل می شود 
شاید نکات خیلی  ریزی باشد اما همان چیزی است 
که خیلی اوقات از آن به عنوان حقوق شــهروندی 
هم یاد می شود اینکه به خواسته های کوچک هم 

احترام بگذاریم.
 یک روز پرترافیک تهران

ترافیک تهران این روزها همیشــگی اســت، 
کمتر ســاعتی در روز پیش می آید که ترافیک و 
شلوغی در کار نباشد. بیشتر آدم ها توی ترافیک 
اعصاب شــان ضعیف می شــود. حتماً شــما هم 
شنیده اید که توی ترافیک آدم ها بیشتر بد و بیراه 
می گویند یا موقع رانندگی زودترعصبانی می شوند. 
در روزهای شلوغ موتوری ها هم بدجوری می تازند 
دیگر برای خیلی از آنها مهم نیست که دارند حق 
تقدم عابران پیاده را زیر پا می گذارند توی پیاده رو 
می آیند و عابر پیاده بیچاره و از همه جا بی خبرهم 
که برای خودش با خیال راحت توی پیاده رو راه 
می رود از ترس توی هوا می پرانند. بماند از نحوه 
رانندگی همین موتوری ها و اگر تاکســی ســوار 
باشید همیشــه باید موقع پیاده شدن از تاکسی 
حواس تان باشــد که یکی از همین موتوری ها با 

شما برخورد نکند.
 حالا برگردیم ســر ترافیک، رانندگی و همان 
حق و حقوق شهروندی که از آن حرف زدیم. اگر 
شــما رانندگی می کنید حتمــاً از زاویه متفاوتی 
مسأله حق و حقوق را دنبال می کنید مثلًا اینکه 
در حال رانندگی هستید و با سرعت مناسبی در 
خط ســرعت در حال رانندگی مجاز هستید اما 
یک نفر مدام از پشت سرتان بوق و چراغ می زند 
و از شــما می خواهد راه را برایش باز کنید، حالا 
شما نمی فهمید دلیل این تقاضا چیست؟ اما این 
چراغ هــا و بوق ها روی مخ تــان رژه می رود. این 
سو ی تان یک کامیون هست و شما نمی توانید به 
راننده متوقع راه بدهید. دائم از خودتان می پرسید 
مگــر من چه قانونی را نقض کرده ام یا چه قانون 
مجازی را زیر پا گذاشــته ام. مگر نه آنکه دارم در 
خط خودم و با ســرعت مجاز می رانم که این طور 
بایــد اعصاب و روانم به هم بریزد، پس حق تقدم 
چــه معنایی دارد؟ مگرنه آنکه همه ما اینها را در 
رانندگی آموزش دیده ایم پس چرا موقع رانندگی 
هیچ کدام را رعایت نمی کنیم. گاهی اوقات آدم یاد 
بفرماهــای معمول در زندگی می افتد مثلًا زمانی 
که می خواهیم وارد آسانســور شــویم یا از دری 
وارد شــویم مدام با هم تعارف تکه پاره می کنیم 
اما موقع رانندگی یا استفاده از یک وسیله حمل و 
نقل عمومی انگارهمه این آداب اجتماعی را از یاد 

می بریم و فقط به خودمان فکر می کنیم. 

»بفرما« در حد تعارف

اگر شما رانندگی 
می کنید حتماً از 
زاویه متفاوتی 
مسأله حق و حقوق 
را دنبال می کنید 
مثلًا اینکه در حال 
رانندگی هستید و 
با سرعت مناسبی 
در خط سرعت 
در حال رانندگی 
مجاز هستید اما 
یک نفر مدام از 
پشت سرتان بوق 
و چراغ می زند و از 
شما می خواهد راه 
را برایش باز کنید، 
حالا شما نمی فهمید 
دلیل این تقاضا 
چیست.

  تولید مواد اولیه باکیفیت با فناوری های نوین
کشور ما در سال ۱۴۰۱، ۱۲۲ میلیون تن مواد خام به ارزش 
۵۳ میلیارد دلار صادر و ۳7 میلیون تن کالا )فرآوری( به ارزش 

6۰ میلیارد دلار به کشور وارد کرده است.
 طبق آمارهای اعلام شده 7۵ درصد از مواد اولیه دارویی کشور 

هم وارداتی است.
 این آمارها نشــان می دهد که در کشــور ما روی تولید مواد 
فرآوری شــده کار نمی شــود و خام به فروش می رسد و این 
یعنی فناوری تبدیل این مواد در کشــور به اندازه کافی وجود 
ندارد. معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری در حال تلاش 
اســت بتواند در آینده نزدیک با کمک فعالان این حوزه مواد 
اولیه مورد نیاز کشور در داخل تولید شــود، از این رو »ستاد 
فناوری های مواد و ساخت پیشرفته« در این زمینه هدفگذاری 

و کار را آغاز کرده است.
آغاز کاهش خام فروشی

صادق صــادق زاده دبیر ســتاد فناوری های مواد و ســاخت 
پیشرفته معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری می گوید: 
هر چیزی که ساخته می شود و برای تمام اقشار هر جامعه نیاز 
است در آن مواد به کار رفته اســت. به عبارتی از میز و صندلی 
گرفته تا مواد شوینده، دارو و آن چیزی که به فضا می رود در 
آن مواد به کار رفته اســت و کل مواد به ۴ دسته مواد معدنی، 
نفت و گاز و پتروشیمی، نوظهور و ســاخت پیشرفته تقسیم 
می شود که بیشتر مواد مورد نیاز ساخت در کشور ما وارداتی 
است اما برنامه ریزی شده تا بتوانیم مواد خام موجود در کشور 
را فرآوری کنیم و جلوی واردات آن را بگیریم چون هر کشوری 
که در تولید مواد اولیه تبحر دارد جزو کشــورهای پیشــرو و 

ابرقدرت محسوب می شود.
صادق زاده با بیان اینکه باید خام فروشی مواد اولیه را در کشور 
کاهش داد، می افزاید: در کنار خام فروشــی با موضوعی به نام 

»خام ریزی« هم مواجه هستیم.
به عبارتی پسماندهای مواد معدنی یا پسماندهای صنعتی دور 
ریخته می شــود یا آنها را انبار می کنیم در این زمینه هم باید 

کار را آغاز کرده و آن را فرآوری کرده و کسب درآمد کنیم.
دبیر ستاد فناوری های مواد و ســاخت پیشرفته معتقد است 
در کشــور ما بعضاً مواد خوبی هم تولید می شــود و حتی در 
برابر مواداولیه مشــابه خارجــی دارای کیفیــت بهتر بوده و 
حتی رقابتی است اما صرفاً به دلیل تحریم و نداشتن دریافت 
گواهینامه بین المللی در داخل کشور به آنها اعتماد نمی شود 
این درحالی است که همین مواد با نام کشــور دیگر در سایر 

کشورها فروخته می شود.
صادق زاده با بیان اینکه این ستاد در معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری به دنبال ترویج استفاده از مواد خوب تولید 
داخلی است، می گوید: این ســتاد به دنبال برنامه ریزی برای 
تولید مواد اولیه در کشــورمان است تا ما را از دیگر کشورها تا 

حد امکان بی نیاز کند.
وی با اشاره به اینکه بر اساس آمارها حجم ارزبری مواد اولیه 
دارویی ۲۰۰ میلیون دلار اســت، می افزاید: این ســتاد برای 
توسعه ۲۰ ماده اولیه دارویی معدنی هدفگذاری کرده است و 
قصد دارد با کمک بهترین های این حوزه در مدت ۲ ســال در 

حوزه مواد اولیه دارویی معدنی گام های مؤثری بردارد.
به گفته صادق زاده مواد اولیه دارویی به ســه دسته مواد اولیه 
معدنی، پتروشیمی و آلی تقسیم می شود. براساس پروژه این 
ستاد قرار اســت بر توســعه مواد اولیه دارویی معدنی تمرکز 

شود، چرا که فرایند رسیدن به این نوع ماده راحت تر است.
افزایش ارزش افزوده مواد با ساخت پیشرفته

این مســئول، دیگر وظیفه این ســتاد را تلاش بــرای ایجاد 
»ســاخت پیشــرفته« عنوان کرده و می افزاید: ستاد توسعه 
فناوری های مواد و ساخت پیشرفته در معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری در حیطه عملیاتی مواد و روش های ساخت 
آن مأموریت دارد. ساخت پیشرفته یعنی هر چیزی که نسبت 
به قبل خود دارای ارزش افزوده بیشــتری بوده یا اینکه مواد 
راهبردی باشد، پیشرفته محسوب می شــود. به عنوان مثال 
تولید مواد آنتی باکتریال و استفاده از آن در محصولاتی مانند 
اسباب بازی و تجهیزات پزشکی و... از جمله ساخت پیشرفته 

است.
صادق زاده می گوید: برای عملیاتی کردن این مأموریت، سند 
توســعه فناوری های مواد و ساخت پیشــرفته در حال نهایی 
شدن است و تا ۲ ماه آینده در شورای عالی انقلاب فرهنگی به 
تصویب خواهد رسید تا با این سند مسیر توسعه فناوری در ۲ 
محور کاهش خام فروشــی و افزایش یا ارتقای کیفیت زندگی 

مردم است، هموار شود.



پرونده  روز
 روز نامه سراسری   سال پنجم  شماره ۳۵۴   یکشنبه  ۱7 دی    ۱۴۰۲

M A R Z E E G H T E S A S D7
   آزمون را به لیست اروپایی اضافه کنید

باشگاه رم ایتالیا پیش از این نام دو خرید جدید خود یعنی سردار 
آزمون و راسموس کریستنسن را به خاطر رعایت بازی جوانمردانه 
مالی در لیســت خود برای بازی های مرحله گروهی فصل جاری 
مســابقات لیگ اروپا قرار نداده بود. چرا که طبــق قوانین یوفا، 
باشگاه های اروپایی می توانند برای مراحل حذفی لیست اروپایی 
خود را تغییر دهند. اما ســردار آزمون که تابستان اخیر با قرارداد 
قرضی یکســاله از بایرلورکوزن به رم پیوســت، قدر فرصت های 
اندکی را که ژوزه مورینیو به او داده، بخوبی دانست و توانسته است 
اعتماد سرمربی جالوروسی را به خود جلب کند. این ستاره تیم ملی 
کشورمان روز به روز فضای بیشتری برای بازی در رم پیدا می کند 
و آقای خــاص در بازی های اخیر از او به عنوان ســلاحی در خط 
حمله تیمش استفاده کرده است. بر اساس گزارش روزنامه »ایل 
رُمانیستا«؛ آزمون ۲۸ ساله با عملکرد خود پاسخ اعتمادی را که 
مورینیو به او کرده است، داده به طوری که او حتی در انتخاب های 
سرمربی پرتغالی رم از آندره آ بلوتی نیز پیشی گرفته است. با توجه به 
اینکه ماه ژانویه در پیش است، مورینیو از تیاگو پینتو مدیر ورزشی 
تیم فوتبال رم خواســته است ســردار را در ادامه فصل در لیست 

اروپایی این تیم نیز قرار دهد.

   مرادی: معروف را نسوزانیم
وحید مرادی، درست ۵ روز بعد از امضای حکم سرپرستی اش، در 
جمع خبرنگاران حاضر شد. او از کار سختش در فدراسیون والیبال 

و همه چالش هایش در جواب سؤال خبرنگاران گفت.
مرادی انتخاب سرمربی جدید را مهم ترین اولویتش در فدراسیون 
می داند: »اولویت ما در والیبال انتخاب ســرمربی برای تیم ملی 
والیبال مردان است. کارشناســان همه قبول دارند با اتفاقاتی که 
افتاده و سقوط رنکینگ، شرایط مساعدی برای سهمیه نداریم و 
کار خیلی خیلی سخت است و حتی شــاید بعضی ها آن را محال 
می دانند. با این حال ما وظیفه داریم هر چه از دست مان برمی آید 
انجام دهیم و از پیش باخته نباشیم.من مسئولیت انتخاب سرمربی 
را به کمیته فنی واگذار می کنم تا قبل از پایان سال یعنی بهمن ماه 
به نتیجه و توافق برسیم و مربی به ایران بیاید و کارش را شروع کند. 
البته حالا که لژیونر نیستند مربی تیم ملی باید با نظارت بر لیگ و 
انتخاب بازیکنان جوان کارش را شروع کند تا اواخر فروردین ماه 

اردو کامل شود.«
سرپرســت فدراســیون والیبال، با ترکیب کادر ایرانی و خارجی 
موافق تر اســت: »ما چهارگزینه داریم. دو مربی خارجی هرکدام 
بیایند، روی توتولو هم حساب می کنند. بعضی از مربیان هم برنامه 
قابل توجهی را نوشــته اند. به هر حال چند هفته آینده سرمربی 
جدید مشخص می شود و به نظرم ترکیب مربی ایرانی و خارجی 

مناسب تر باشد.«
مرادی از حرف هایش پیداســت که فعلًا انتخابات در برنامه اش 
نیســت: »وظیفه من چه چند هفته باشم، یا چند ماه ریل گذاری 
سریع برای اینکه رئیس کارش را روان تر انجام دهد. قرار نیست در 
فدراسیون مهمی مثل والیبال بگویم من سرپرستم و در فلان تاریخ 
مجمع برگزار می شود. فدراسیون والیبال کارهای مهمی دارد. زمان 
انتخابات هم به تصمیم وزارت ورزش بستگی دارد. تمایل ما هم 

برگزاری مجمع در موعد مقرر است.«
او فعلًا منتظر است تا روال اداری بازنشستگی اش در وزارت ورزش 
طی شود: »خیلی از دوستان به دلیل سابقه ام در کار و ورزش تصور 
می کنند بازنشسته هستم اما متأســفانه بازنشسته نیستم. یک 
هفته قبل از صدور حکم سرپرستی پیگیر کار بازنشستگی ام بودم. 
علت اینکه بازنشسته نیستم اختلافات حقوقی با دوستان اداری 
وزارت ورزش بود. درخواست بازنشستگی داشتم اما بعد که حکم 
سرپرستی صادر شد، قرار است این کار را در چند ماه آینده انجام 

بدهند.
او معتقد است از تجارب داورزنی والیبال استفاده می کند: »هیچ 
مدیری کارش بــری از خطا نیســت. ممکن اســت هر مدیری 
اشتباهاتی داشــته باشــد اما خروجی کار اثرگذار بوده و والیبال 
از سطحی به ســطح جهانی ارتقا پیدا کرده اســت. این مرهون 
زحمات آقای داورزنی اســت. داورزنی تجربیات خیلی گرانقدر 
وشناخت عمیقی از والیبال ایران و جهان دارد و فدراسیون رندانه 
از تجربیاتش اســتفاده می کند اما معنایش این نیست که همان 
شیوه مدیریت اعمال می شود. آقای داورزنی هم می گفت با مرادی 
اختلاف نظر داریم. ممکن است شیوه اعمال مدیریتی مان متفاوت 
باشــد اما از تجاربش قطعاً بهره می بریم. او کاندیدای ریاســت و 
نایب رئیسی AVCکنفدراسیون آسیاست و امیدوارم یکی از این 
دو کرســی را بگیرد تا والیبال ایران یک نماینده شایسته در آسیا 

داشته باشد.«

اگرچــه این روزها، بیشــتر نگاه ها معطوف به 
قطر و شــروع جام ملت های آسیا و بازی های تیم 
ملی فوتبال کشــورمان در این رقابت هاســت اما 
می توان نگاهی هم به نیم فصل نخست مسابقات 
لیگ برتــر انداخت که بازی هــای دور رفت آن، 
چهارشــنبه ۱۳ دی ماه با برگزاری دو بازی باقی 
مانده هفته پانزدهم به پایان رسید. رقابت هایی که 
یکی از حواشــی اصلی آن مربوط به قانون سقف 
بودجــه بود که تیم های زیادی در آن همدیگر را 
به عدم رعایت آن متهم کردند و انتقادهای زیادی 
نسبت به اجرای آن مطرح شد تا بسیاری به این 
نتیجه برسند که این قانون ضمانت اجرایی سفت 
و سختی ندارد و سقف آن ریخته شده یا حداقل 
تــرک زیادی برداشــته اســت! در نیم فصل اول 
همان طور که انتظار می رفت، مربع مدعیان شامل 
استقلال، سپاهان، پرسپولیس و تراکتور توانستند 
خود را به بالای جدول برســانند که در بین آنها 
آبی پوشان پایتخت، توانستند در رده اول جدول 
قرار بگیرند. در نیم فصل اول، ۲۵6 گل زده شــد 
تا به طور میانگین ۲.۱۳ گل در هرمسابقه به ثمر 

رسیده باشد.
 بهترین تیم و بهترین خط دفاعی

نگاهــی به جدول رده بندی لیگ برتر نشــان 
می دهد که عنوان بهترین تیم باید به اســتقلال 
اختصاص پیدا کند. آبی پوشــان پایتخت با اینکه 
پیــش فصل خوبی نداشــتند و دچــار تغییرات 
مدیریتی شــدند ولی در زمین بازی غیرمنتظره 
ظاهر شــدند. شاگردان جواد نکونام با پیروزی در 
تمام بازی های خانگی شان بهترین تیم دیدارهای 
خانگی با کســب ۲۱ امتیــاز از هفت بازی لقب 
گرفتنــد و با 9 گل خــورده، بهترین خط دفاعی 
را هــم به خود اختصاص دادنــد. به این ترتیب، 
نیم فصل برای آبی هــا به بهترین نحو پیش رفت 
و با صدرنشینی آنها خاتمه یافت. آبی پوشان ۳۲ 
امتیاز کســب کردند و میانگین ۱۳/ ۲ امتیاز در 

هر بازی را از خود به ثبت رساندند.
 بهترین خط حمله و بیشترین برد

ســپاهان یکی از تیم هایی بود که این فصل را 
بســیار طوفانی آغاز کرد اما در ادامه چهار امتیاز 
از این تیم کسر شــد. بااین حال، شاگردان ژوزه 
مورایس به مسیرشــان ادامه دادند. هر چند که 
دراین میان، حاشــیه های دیگــری مانند برگزار 
نشدن دیدار با الاتحاد در ورزشگاه نقش جهان و 

شکست ۳-۰ در این مسابقه با رأی AFC و به پایان 
رسیدن کار محمدرضا ساکت برای زردپوشان رخ 
داد. سپاهان که شهریار مغانلو بهترین گلزن فصل 
گذشته را در اختیار داشت، در این فصل ستارگان 
گلزنی چون رضا اسدی و عیسی آل کثیررا هم به 
خدمت گرفت تا خط حمله اش را بسیار قدرتمندتر 
کند. پــس طبیعی بود که بتوانــد در بازی های 
مختلف به گل های زیادی دست پیدا کند. اتفاقی 
که رخ داد و سپاهان با ۳۳ گل زده، بیشترین گل 
زده را داشت و با ۱۰ برد، بیشترین پیروزی را هم 
به دست آورد. ضمن اینکه سپاهان در کنار تراکتور 
با یک تســاوی کمترین مســاوی را در نیم فصل 
اول لیــگ برتر فوتبال در اختیار دارند. همچنین 
ســپاهان با تفاصل ۱۸+ بهترین تفاضل گل را در 
نیم فصــل اول لیگ برتر فوتبــال در اختیار دارد. 
البته در ادامه هم چهار امتیاز کسر شده سپاهان 
برگشت اما این تیم در پایان نیم فصل سه شکست 
پیاپی داشت تا فرصت بازگشت به صدر جدول را از 
دست بدهد. آمار منفی دیگری که درباره سپاهان 
وجود دارد، این است که این تیم در نیم فصل اول 
با دریافت هفت کارت قرمز و ۴۰ کارت زرد عنوان 

خشن ترین تیم را به خود اختصاص داد.
 کمترین شکست

پرسپولیس که فصل گذشته قهرمان سه گانه 
فوتبال ایران شد، در این فصل نمایشی ضعیف تر 
نســبت به اوایل ســال ۱۴۰۲ داشت اما با وجود 
مشکلات مالی، قهر و استعفای یحیی گل محمدی 
و تداوم بازی های نه چندان درخشان، در نیم فصل 
اول توانست میانگین دو امتیاز از هر مسابقه را به 
دست بیاورد و نیم فصل اول را در جایگاه سوم به 
پایان برســاند. ضمن اینکه این تیم با یک باخت 
کمترین شکســت را در کنار اســتقلال به خود 

اختصاص داد.
 بدترین خط حمله

از شروع لیگ مشــخص بود که دل هواداران 
فولاد با علیرضا منصوریان صاف نشده و این مربی 
پس از سه شکست در آغاز کار، از فولاد جدا شد. 
بعد از یک بازی بدون علی منصور، خوان ایگناسیو 
مارتینز هدایت سرخ پوشــان اهــوازی را برعهده 
گرفت. این مربی اســپانیایی بــا وجود اینکه ۱۵ 
امتیاز برای فولاد به ارمغان آورد ولی نتوانســته 
فولاد را به نیمه بالایی جدول برساند. ضمن اینکه 
فولادی ها با شش گل زده بدترین خط حمله را به 

خــود اختصاص داده اند. در ضمن فولاد با تفاضل 
گل ۱۴- بدترین تفاضل گل را در اختیار دارد.

 بدترین خط فاع
انتظــار می رفت عبدالله ویســی پس از نجات 
معجزه آســای صنعت نفت از سقوط به لیگ یک، 
امسال تیمی شگفتی ساز بسازد. بااین حال نفتی ها 
بــا ۲۵ گل خورده بیشــتر از هر تیم دیگری گل 
خوردنــد. برزیلی ها در آبادان هیچ گاه به پیروزی 
نرســیدند و به جز سه تساوی، ســایر دیدارهای 
خود را مقابل تماشاگران خودی با شکست پشت 
سر گذاشتند تا با کسب سه امتیاز از هشت بازی 

بدترین تیم بازی های خانگی لقب بگیرند.
 کمترین برد

پیکان که فصل را با مربیگری رسول خطیبی 
آغاز کرد، در ۱۰ هفته نخست با مربیگری او تنها 
هشــت امتیاز گرفت و تنها یک پیروزی کســب 
کرد. در این شرایط، خودروسازان دست به تغییر 
نیمکت شان زدند و رضا عنایتی را انتخاب کردند 
اما با ســرمربی سابق و ناکام تیم امید، حتی یک 
بــار هم طعم پیروزی را نچشــیدند. ضمن اینکه 
پیکانی ها با هشت تساوی در کنار گل گهر بیشترین 

مساوی را در نیم فصل اول به دست آوردند.
 بهترین تیم خارج از خانه

ذوب آهن که این فصل محمد ربیعی را به عنوان 
ســرمربی اش انتخاب کرد، در لیگ بیست وســوم 
برخلاف سال های گذشته که حتی از ایستادن در 
رتبه ای تک رقمی بازمانده بود و برای بقا می جنگید، 
نیم فصــل اول را با جایگاه پنجم به پایان رســاند. 
گاندوهــا برخــلاف دیدارهای خانگــی که در آن 
ذوب آهن تیم دوازدهم جدول به شمار می رود، در 
خارج از خانه به پنج پیروزی و سه تساوی رسیدند 
و در هشت بازی، ۱۸ امتیاز کسب کردند تا بهترین 

تیم دیدارهای خارج از خانه لقب بگیرند.
 بیشترین شکست

اســتقلال خوزســتان و نســاجی با 9 باخت 
بیشــترین شکســت را در نیم فصل اول متحمل 
شدند. آبی پوشــان اهوازی که در این فصل دوباره 
توانســتند لیگ برتری شــوند، در نیم فصل اول 
ناموفق بودند و در هفته چهاردهم بود که به اولین 
بردشــان در این فصل دست پیدا کردند. حالا باید 
دید سید سیروس پورموسوی می تواند در نیم فصل 
دوم تحولــی در تیمش ایجاد کند یا همچنان باید 
استقلال خوزستان را مدعی اصلی سقوط دانست.

حسین پورحمیدی 
که فصل گذشته 
در آلومینیوم 
عملکردی 
فوق العاده از خود 
بر جای گذاشت، 
در تراکتور شروع 
خوبی نداشت و با 
اشتباهات عجیب و 
گل هایی که دریافت 
کرد، ناامید کننده 
ظاهر شد ولی رفته 
رفته توانست خود 
را بازیابی کند.

لیگی با سقف ترک خورده!
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روایتی از نفوذ به گروهک کوملهروایتی از نفوذ به گروهک کومله

قبل از هر سؤالی درباره چرایی تمرکزی بگویید که در تألیف آثارتان 
بر کومله دارید؟ این توجه نشأت گرفته از تجربه حضورتان به عنوان 
رزمنده مقابل بعثی ها و چهارده ماه اســارتی است که در زندان این 

گروهک متحمل شدید یا به دلیل ضرورت دیگری است!
 ورودم به این عرصه با برنامه ریزی قبلی نبود. قبل از آن که »شُنام«، 
اولین کتابم را بنویسم هرگز به نوشتن خاطرات دوران اسارت فکر 
نکرده بودم. حتی تا آن  روز فکر نمی کردم که خاطراتی نوشته شده 
باشد. یکی دو کتاب در همین رابطه خواندم. دلی و بدون هماهنگی 

با نهاد و ارگان خاصی سراغ مکتوب کردن خاطراتم رفتم.
»شُــنام«، خاطرات خودتــان از آن چهارده ماه اســارت در زندان 

کومله هاست؟
بله و ماجرای آن به ســال های نوجوانی ام برمی گردد. به دورانی که 
به همراه گروهی از دانش آموزان اســدآبادی، بــه فرماندهی حاج 
احمد متوســلیان عازم مریوان شــدیم. آنجا در حین برگشت به 
همراه دوست و برادرم زخمی و اسیر شدیم. آن دو بعد از یک ماه به 

شهادت رسیدند و خودم هم چهارده ماه اسیر بودم.
فقط در اسارت کومله یا گرفتار دموکرات ها هم شدید؟

اسیر سازمان کمونیســتی کومله  بودم. »شُــنام« را که نوشتم از 
کوله باری که سنگینی اش را سال ها حس می کردم راحت شدم. با 
استقبال خوبی هم روبه رو شد. کتاب های اینچنینی نه تنها قادرند 
مظلومیت ها و حرف های رزمنده ها و جانبــازان را به مردم منتقل 
کنند بلکه اغلب حاوی مطالب ارزنده ای هم هستند. حفظ بخشی 
از تاریخ شــفاهی مان، به خصوص درباره جنگ از این طریق مقدور 

است.
چطور شد که سراغ خاطرات دیگران هم رفتید؟

باز هم بحث پیشــنهاد بود و اینکه درباره خاطرات کردســتان کار 
کمتری کار شده. از دل کتاب نخستم، مابقی آثارم نیز متولد شد.

اطلاعاتی که طی سال های نویسندگی کســب کرده اید چقدر به 
تجربه دوران اسارت خودتان شباهت دارد؟

بگذارید به نکته ای اشاره کنم که پیش تر چیزی درباره اش نگفته ام؛ 
من از همان سن و سال کم، خیلی قبل تر از آن که گرفتار کومله شوم 
به لطف برادر پاسدارم، شناختی کلی درباره این گروهک پیدا کردم. 
برادرم دانشجوی مهندسی برق و متولد ۳۸ بود. با آن که فقط 6 سال 
از او کوچک تر بودم اما رابطه استاد و شاگردی داشتیم. گذشته از این 
در محافل مذهبی هم شرکت می کردیم؛ حول و حوش سال ۱۳۵6، 
به همراه برادرم به مجالســی می رفتیم که هــر هفته از طرف امام 
جمعه وقت اســتان، در آن دعای توسل و کمیل خوانده می شد. آن 
موقع دوازده ساله بودم و برادرم هم سال آخر هنرستان. آن محافل 
مذهبی هم اثر زیادی بر من داشــت. سال بعدش کرمانشاه بودیم و 
در تظاهرات شــرکت می کردیم. اینها را گفتم که بدانید آگاهانه به 
این مسیر قدم گذاشتم. زمینه های علاقه مندی ام به کسب اطلاعات 
درباره این گروهک ها را برادرم ایجاد کرد، در بحبوحه وقوع انقلاب 
و بعدتر هم شــروع جنگ تحمیلی، خودم هم درگیر شدم. حالا هم 
که چند سالی است درباره شان می نویسم، این آشنایی قبلی سبب 
شد به سراغ دریافت اطلاعات بیشتری درباره فعالیت ها، عملکرد و 
شــعارهای آنان بروم. کوشیدم علاوه بر خاطره نویسی، ناگفته های 
مرتبــط با اینها را برای جوانان در آثارم به تصویر بکشــم. آنقدر که 
برخی دوستان به شوخی می گفتند تو بیشــتر از گروهک کومله، 
آنان را نزد جوانان مطرح کرده ای! می گفتند آنقدر که درباره فلسفه 
کمونیســم نوشــته ای در آثارت از اصول دین خبری نیست. خب 
در زنــدان کومله که خبری از مباحث دینــی نبود! هرچه بود فقط 

برگزاری کلاس های اجباری در راستای تفکر مورد نظرشان بود.
برای شست و شوی مغزی زندانی ها؟

بله، حتی کارهای فرهنگی می کردند. گاهــی هم در فریب جوان 
ترها موفق می شدند، چراکه مردم به درستی اینها را نمی شناختند. 

همین شد که تصمیم گرفتم درباره کومله بنویسم.
آقــای راغب از منظر اتفاقاتی که بر شــما گذشــته، زندگی تان را 
می توان به سه بخش تقسیم کرد، قبل از انقلاب و دورانی که تحت 
تأثیر آموزش های برادرتان و شــرکت در محافل مذهبی بوده اید، 

دوره چهــارده ماهه اســارت تان در زندان کوملــه و در نهایت هم 
این سال هایی که به عنوان نویسنده ســراغ تألیف آثاری بر مبنای 
خاطرات و اطلاعات افراد مرتبط با کومله رفته اید. یافته های شما از 

این گروهک، طی برهه های  یاد شده چقدر شبیه بوده؟
برداشت من از این گروهک تا قبل از اسارت و به عنوان شاگرد برادرم 
در ســطح کلیات بود. اینکه فلان گروهک کمونیست هستند و آن 
دیگری دموکرات ناسیونالیست است. بعدتر که گرفتار زندان شدم، 
دیدم که چطور کومله ها برای اشاعه شعارهای به ظاهر عامه پسند 
خود مثل برادری، برابــری و حکومت کارگری بین زندانیان تلاش 
می کردند. شــعارهایی که هدف عمده شان جذب طبقه کارگران و 
دهقانان بود. در بند بودیم اما نسبت به تناقضی که در برخی از این 
شــعارها با رفتارها و اعمال کومله شاهد بودیم واکنش نشان داده و 

سؤال پیچشان می کردیم.
در لباس اسیر چنین سؤالاتی را مطرح می کردید؟

آنقدر بین گفته هــا و اعمال اینها تناقض بود که نمی شــد چیزی 
نگوییم و تبعات منفی اش را هم به جان می خریدیم. استبداد حتی 
از درون شــعارهای آنان هم بیرون زده بود. جالب اســت وقتی در 
برابر سؤالات ما کم می آوردند تأکید می کردند که اینها صحبت های 
مزدوران ایران است. نه تنها توان پاسخ دهی نداشتند، بلکه حتی به 
گفته های خلاف میل شان هم گوش نمی دادند. با آنکه از آزادی بیان 
حرف می زدند، اما حتی در ظاهر هم نبودند، برافروخته می شدند و 
روز بعد پرسشگر را بازجویی کرده و حتی پای چوبه دار می کشاندند. 
گروهکی که یکی از شــعارهای آن آزادی بیان بود جان اســرا را به 
جرم پرسش می گرفت. خب این تضادی اســت که در دوره زندان 
آن را درک کــرده بودم و در نتیجه اش با تنفر به آنان نگاه می کردم. 
اســتدلال های عجیبی هم داشــتند، می گفتند فلانی تو که کرد 
هســتی و باید طرفدار ما باشی! همین مسأله سبب افزایش اذیت و 

آزار زندانی هایی همچون من می شد.
اطلاعاتی که در بازگشــت به کشــور و شــروع کارتــان به عنوان 
نویســنده ای فعال در زمینه تاریخ شــفاهی و همچنین گروهک 

کومله کسب کردید با چه تحولی روبه رو شد؟
 قبل از آنکه نوشتن را شــروع کنم، بنابر آن اطلاعاتی که در آن دو 
برهه کســب کرده بودم در صدد شناخت هرچه بیشتر و آکادمیک 
اینها برآمدم. همین شــد که سراغ رشــته علوم سیاسی رفتم و با 

مباحث تئوری و علمی مرتبط هم آشنا شدم.
در مقدمه کتاب از این نوشــته اید که با وجود چهارده ماه اسارت در 
زندان کومله، همچنان با سؤالات زیادی درباره این گروهک در ذهن 
خود مواجه بوده اید؛ انجام گفت وگوهایی که برای انتشار این کتاب 
و همچنین آثار قبلی تــان انجام داده اید تا چه اندازه به رفع ابهامات 

شما کمک کرده؟
تألیف این کتاب ها اطلاعات زیادی درباره کومله در اختیارم گذاشت. 
اما راستش هنوز هم چند سؤال حل نشده در ذهنم باقی مانده است. 
اینها مدعی برقراری یک رویه دموکراتیک هســتند و تأکید دارند 
انتخابات آزاد دارند و اینکه اعضای کوملــه به انتخاب خود به آنان 
می پیوندند. ســالی یک مرتبه کنگره سراسری برگزار می کنند که 
کمیته مرکزی و همچنین دبیر کل حزب را انتخاب کنند. سؤال من 
این است که اگر کومله طبق ادعای خود رویه دموکراتیک دارد چرا 
چهل سال است که دبیر کل آن عوض نمی شود؟ چرا اعضای کمیته 
مرکزی شــان به نوعی پیشاپیش از ســوی خود دبیرکل پیشنهاد 
داده می شــوند و به ســایر افراد، رأی به نامزدهای منتخب خود را 
تحمیل می کنند. آنچنان که اگر کسی با دبیر کل زاویه داشته باشد 
یا بخواهد خودش را مطرح کرده و در انتخابات ثبت نام کند بایکوت 
شــده و کنار گذاشته می شــود. همه افراد را به جانش می اندازند و 
اگر بخواهد اصرار کند ممکن اســت حذفش کنند. در ارتباط با این 

گفته ام مصادیق زیادی در این گروهک داریم.
انشــعابات زیادی که در گروهک کومله شاهد هســتیم برآمده از 

همین نگاه است؟
 بله و همین اســت که از ســال ۱۳6۰ به این طرف، سازمان کومله 
حداقل هفت انشعاب داشــته. چرا یک سازمان با چنین تعدادی از 
انشعاب روبه رو شده که همه شــان هم به جان یکدیگر افتاده اند؟ 
بــه این خاطر کــه کادر رهبری آن به افرادی کــه مد نظر خودش 
نبوده اجازه نداده که مطرح شوند. ســال گذشته دو نفر به نام های 
سامان ابراهیمی و هیوا صادقی از گروه کومله عبدالله مهتدی را به 
رگبار بستند. این روحیه استبدادی و دیکتاتوری رهبران این قبیل 
گروهک هاست که کسی جز خودشان را قبول ندارند و این انشعابات 
هم به همین دلیل شــکل می گیرند. ابراهیم علیزاده حدود چهل 
سال است که دبیرکل حزب کومله شاخه خودش شده، مهتدی به 
این مسأله اعتراض کرد و جدا شد. حالا بماند که او هم از سال ۱۳79 

تا حالا دبیرکل انشعابی است .

با گذر حدود ۱۰ ســال، مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در سال جاری دو گزارش 
مرتبط با حوزه زبان منتشــر کرده اســت: یکی ارزیابی وضعیت دیپلماســی زبان فارسی و 
دیگری گزارش عملکرد قانون »ممنوعیت به کارگیری اســامی برای، عناوین و اصطلاحات 
بیگانه«. در مرکز پژوهش ها، در کنار این گزارش ها، سعی کرده اند چالش های برنامه  ریزی و 
سیاستگذاری در حوزه زبان را ببینند و راهکارهایی بدهند و الزامات تقنینی و ملاحظاتی در 
حوزه سیاســتگذاری زبانی را هم در نظر بگیرند. این موضوع از اهمیت زیادی برخورداراست 
و در این میان این پرســش پیش می آید که »آیا سیاستگذاری  های زبانی موجود را می توان 
سیاستگذاری و نظریه سیاســتی تلقی کرد یا نه؟«بحث ترویج زبان فارسی را، چه قبل و چه 
بعد از انقلاب، به عنوان هدف داشــته ایم؛ اما رویکرد و نظریه سیاستی که راهکار و سازکاری 
برای رسیدن به هدف مان باشد، نداشته و نداریم و فقط با حجمی از گزاره های سیاستی، هم 
در حوزه داخلی و هم در دیپلماسی خارجی، مواجه هستیم که اهداف مان را مشخص می کند. 
منتها چالش جدی ما این اســت که با نگاهی روندی به آن  گزاره ها، مواجهه ای مشــخص به 
عنوان نظریه نداریم. با اینکه اصل ۱۵ قانون اساسی و مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی 
در این حوزه تأکید صریح بر توســعه زبان و خط فارسی دارند، اما سازکار سیاستی خاصی به 
 عنوان نظریه نداریم. به همین دلیل، باید با مرور زمان یک سیر عملیاتی با شیب بیشتری طی 
کنیم؛ منتها همچنان با حجم زیادی از سیاست های تکراری مواجهیم و به ندرت چند اقدام 
عملیاتی مثل تأسیس فرهنگستان زبان و ادب فارسی در ۱۳6۱ می بینیم که اقدامات خوبی 
اســت؛ از همین رو انتظار می رود که عملیاتی تر کار کنیم.زبان فارســی در طول حیات خود 
مصداق هایی در نظریه سیاســتی داشته است اما اکنون مواجهه مشخص یکی از چالش های 
جدی ما محسوب می شــود. آفت نداشتن نظریه زبانی هم این اســت که هر نهاد سیاستی  
که تأسیس می کنیم، به سمت پژوهشی شــدن می رود؛ به عنوان مثال برای بنیاد سعدی در 
اساسنامه اش وظیفه سیاستگذاری گذاشته اند ولی ما در این گزارش بررسی کرده ایم و تقریباً 
هیچ کنش سیاستی از بنیاد سعدی نمی بینیم و کارهایی انجام داده که هر مؤسسه خصوصی 
هم می تواند انجام دهد.فارســی در دوره ای زبان علم بوده و دوره ای زبانی حماسی برای بیان 
احساسات ملی گرایانه شده است. پس این مواجهه سیاستی داشتن، ابزاری برای حفظ زبان 
بوده اســت. البته رویکردهای دیگری هم با قوت و ضعف بیشتری در کنار آن رویکرد اصلی 
وجود داشته است، ولی حیات زبان براساس مواجهه غالب بوده است. زبان فارسی امروز دچار 
نوعی سردرگمی اســت و تکلیف خودش را نمی داند و حتماً باید یک مواجهه سیاسی جدی 
داشته باشــد، چون حیات زبان مبتنی بر سیاست ورزی آن اســت. کنشی که اکنون از زبان 
فارسی گرفته ایم. در این اوضاع، خیلی از اندیشمندان حوزه زبان پیشنهاد می دهند که ایران 
فرهنگی اکنون باید در حوزه جغرافیــای مقاومت خودش را بروز و ظهور دهد و در این حوزه 

می تواند خودش را احیا کند.

قتل عام آوارگان فلسطینی توسط رژیم صهیونیستی، یکی از سیاست های ثابت و غیرانسانی 
این رژیم غاصب اســت که تاریخ نمونه های بســیاری از آن را به خود دیده اســت. از جمله، 
قتل عام »صبرا و شــتیلا« که موضوع کتاب »بررســی یک قتل عام: صبرا وشــتیلا« به قلم 
آمنون کاپولیوک، روزنامه نگار شهیر فرانسوی شده است. این قتل عام یکی از دلخراش ترین 
کشتارهای صورت گرفته اســت که در جریان جنگ داخلی لبنان در سال ۱9۸۲ روی داد. 
»شــتیلا«، یک اردوگاه آوارگان فلســطینی و »صبرا«، محله مجــاور آن در جنوب غربی 
»بیروت«، در پایتخت لبنان واقع شــده اند. این آوارگان فلسطینی قربانیان »نکبه« ۱9۴۸ 
یا به زبان عربی »فاجعه« بودند که از پاکســازی قومی خشونت آمیز رژیم صهیونیستی علیه 
فلسطین در پی تأسیس این رژیم، آواره شده بودند. اما بین ۱6 تا ۱۸ سپتامبر ۱9۸۲، آوارگانی 
که در شتیلا و صبرا به همراه غیرنظامیان لبنانی زندگی می کردند، با هماهنگی ارتش رژیم 
صهیونیســتی مورد حمله قرار گرفتند. در جریان این قتل عام دسته جمعی، در طول دو روز 
بین دو هزار تا ســه هزار و ۵۰۰ آواره فلسطینی و غیرنظامی لبنانی کشته شدند. این موضوع 
مهم تاریخی که دســتمایه نگارش کتاب »بررسی یک قتل عام: صبرا و شتیلا« شده، حاصل 
پژوهش های آمنون کاپولیوک است که همان طور که خود گفته، ضمن حضور در محل فاجعه 
صبرا و شتیلا، اسناد بســیاری را مورد بررسی قرار داده و در نهایت نتیجه می گیرد که ارتش 
اسرائیل می بایست مسئولیت آنچه را در اردوگاه ها، نزدیک به هفت روز در اواسط ماه سپتامبر 
می گذشت، برعهده گیرد و عذرخواهی کند. او مشخص می سازد مسئولان عالی رتبه کشوری 
و لشــکری اســرائیل حداقل از این جنایت هولناک باخبر بوده و از آن حمایت کرده اند. متن 
اصلی، ترجمه کتاب »بررسی پرونده یک جنایت، صبرا و شتیلا« است که تنها دو ماه پس از 
واقعه در نوامبر سال ۱9۸۲ به همت نویســنده، به زبان فرانسوی و در پاریس چاپ و منتشر 
شده است. نویســنده در مقدمه ای بر این کتاب می نویسد: »تحقیق ارائه شده حاصل کاری 
است که در فردای روز قتل عام »صبرا و شتیلا« شروع شده است. این تحقیق بر پایه شهادت 
ده ها اسرائیلی نظامی و غیرنظامی، فلســطینی ها، لبنانی ها و روزنامه نگاران خارجی استوار 
شده است. من وسیعاً از روزنامه های اسرائیلی، لبنانی و بین المللی و همچنین از پرونده های 
موجود در کمیسیون تحقیقات قضایی اسرائیل، اعترافات شفاهی در صحن کنست )پارلمان 
اسرائیل(، بخش شــنود خاورمیانه ای رادیو اسرائیل، تلکس خبرگزاری های بین المللی و نیز 
اسناد دست اول اسرائیلی، فلسطینی و لبنانی در این تحقیق استفاده کرده ام. به منظور دقت بیشتر 
در این تحقیق، تمامی مدارک و استناداتی را که اساس آنها چندان مورد تأیید نبوده است، حذف و 

فقط به مدارک و شواهدی استناد کرده ام که به نوعی کاملاً مطمئن و قابل تأیید بوده اند.«

 نیازمند مواجهه درست با
مسأله زبان هستیم

روایت تکان دهنده از قتل عام 
آوارگان فلسطینی


